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دوره دوم رسوخ سرمایه در کشاورزی چین، از اواسط دهه 
۱۹۹۰ میلادی با توسعه یافته تر شدن بازارهای زمین و درجه 
بالاتری از سهم سرمایه گذاری بخش خصوصی در کشاورزی 

مشخص می شود.
 حسین شیرزاد، تحلیل گر توسعه بخش کشاورزی در چند 
نوشتار به تحلیل »کشت قراردادی« در جهان به ویژه چین 
پرداخته است. وی در این نوشتار به مقایسه نظریه های متعدد 
در این حوزه اشاره دارد. در ادامه به بخشی دیگر دیدگاه های 
نظریه پردازان جهانی در حوزه کشت قراردادی از قلم حسین 

شیرزاد پرداخته می شود.
در نوشــتار نخست آمد که دست نوشته های »لنین« دو 
مسیر گذار به کشاورزی سرمایه داری را تعریف کرده است؛ 
»مسیر پروسی« و »مســیر آمریکایی«. اولی جریان انتقال 
سرمایه داری را از بالا و دومی از پایین توصیف می کند. این 

دو موضوع در کشاورزی چین مورد بررسی قرار گرفت.
دوره دوم رسوخ سرمایه در کشاورزی چین، از اواسط دهه 
۱۹۹۰ میلادی با توسعه یافته تر شدن بازارهای زمین و درجه 
بالاتری از سهم سرمایه گذاری بخش خصوصی در کشاورزی 
مشخص می شود. دوره دوم حوزه کشاورزی چین را می توان 
به عنوان توسعه نسبتاً سریع در »مسیر تجارت کشاورزی« 
توصیف کرد و مطابق آنچه شرح خواهم داد، با تنوع در خدمات 
مشــاغل کشاورزی و ایجاد و گسترش روابط »کار مزدی« و 
»کشاورزی قراردادی« بخش کشاورزی بازسازماندهی می شود. 
البته تنها تمرکز بر کار مزدی در تولید کشاورزی برای ارزیابی 
درجه توسعه سرمایه داری در حوزه کشاورزی گمراه کننده 
اســت. در واقع، مانند بســیاری از کشــورهای دیگر، امروز 
کشــاورزی قراردادی به شکل غالب کشاورزی سرمایه داری 
در چین تبدیل شــده است. ذکر این نکته مهم هم ضروری 
است که با مرور تاریخ کشاورزی چین در می یابیم که ظهور 
مسیر تجارت کشاورزی در چین »گذار آمریکایی« به سوی 
کشاورزی سرمایه داری را به طور کامل مسدود نکرده است. 
به گونه ای که مواردی وجود دارد که انتقال ســرمایه داری از 
پایین، از طریق »تمایز طبقاتی در دهقانان کوچک« صورت 
می گیرد؛ بنابراین در کشاورزی چین، این دو مسیر در کنار هم 
توسعه یافته است. جالب تر اینکه، پیشرفت مسیر کسب و کار 
کشاورزی ممکن است باعث توسعه گذار آمریکایی شود، همان 
طور که در برخی موارد از کشاورزی قراردادی دیده می شود که 
در آن شرکت های بزرگ کشاورزی با کشاورزان ثروتمندتری 
که کارگران مزرعه را استخدام می کنند، قرارداد امضا می کنند. 
البته نمی توان پیش بینی کرد که آیا یک مسیر، منجر به حذف 
مسیری دیگری خواهد شد یا نه، یا چه نوع ترکیب ها و اشکال 

ترکیبی از تعامل آنها در آینده پدیدار خواهد شد.
اگر چه مســیر تجارت کشاورزی تنها در نیمه دوم دهه 
۱۹۹۰ غالب شــد، با این وجود می توان ریشه های برخی از 
شرکت های کشاورزی امروزی را در دهه ۱۹۸۰ جست و جو 
کرد. به عنوان مثال، شرکت »گروه غذایی گوانگدونگ ون«، 
یکی از بزرگترین شرکت های کشاورزی در چین امروزی، در 
سال ۱۹۸3 به عنوان یک شرکت کوچک تأسیس شد. این 
یکی از معدود شرکت های پیشگامی بود که در دهه ۱۹۸۰ 
کشاورزی قراردادی را در چین آغاز کرد. برای مدت طولانی 
تصور می شــد که کشاورزی ســرمایه داری مستلزم وجود 
حقوق مالکیت کاملاً تثبیت شده بر زمین و غلبه استفاده از 
کار مزدی در تولید کشاورزی است. بر اساس این فرض، گذار 
از سیستم های عرفی یا اشتراکی زمین به مالکیت خصوصی 
زمین و گذار از تولید اربابی یا مستقل خرده مالکی به تولید در 
مزارع بزرگ خصوصی با استفاده از نیروی کار مزدی دو پیش 
شرط توسعه آن است. با این حال، مطالعات موردی منطقه ای 
و ملی متعددی نشــان داده است که پس از قرن ها توسعه 
سرمایه داری، این دو پیش شرط هنوز به طور کامل در بیشتر 
نقاط جهان محقق نشده اند. تعدادی از مطالعات این واقعیت 
را ثابت کرده اند که »کشاورزی سرمایه محور« لزوماً به غلبه 
مزارع خصوصی که کارگر مزدی را به کار می گیرند وابســته 
نیست و با وجود دهقانان کوچک نیز امکان رسوخ سرمایه داری 
ممکن و سازگار است. همچنین مشخص شده که سرمایه داری 
می تواند در مکان هایی توسعه یابد که قوانین مالکیت زمین یا 
نامشخص است یا برای تضمین مالکیت خصوصی زمین قواعد 

قانونی و رسمی محکمی وجود ندارد.
مطالعه کشــاورزی و روســتایی چین نشان می دهد که 
کشاورزی معاصر چین هر دو استثنا را منعکس می کند. در 
اینجا، کشاورزی سرمایه داری تا حدی توسعه یافته است، اما 
نه دهقانان کوچک را حذف کرده و نه بر اساس مالکیت کاملًا 
خصوصی اســتوار است. حتی کار مزدی نیز به شکل غالب 
رابطه »سرمایه-کار« دیده نمی شود )نیروی کار زراعی به طور 
کامل پرولتریزه نشده است(. اما روابط متفاوتی مانند کشاورزی 
قراردادی که امکان تصاحب ارزش اضافی سرمایه را از نیروی 
کار فراهم می کند، در چین ایجاد شده است. بنابراین، کشاورزی 
چین در دهه های اخیر به تدریج و به طور مســتمر خصلت 
سرمایه داری پیدا کرده است. شواهد تاریخی نشان می دهد که 
این امر از دید تئوریسین های حزب کمونیست چین هم به دور 
نبوده و دگرگونی روابط تولید در امتداد خطوط سرمایه داری و 
تأثیرات مختلف آن بر روابط طبقاتی، جنسیتی و دولت-جامعه 
همواره یکی از دغدغه های اصلی مطالعه تغییرات اجتماعی در 
چین از آغاز »اصلاحات و گشایش« در سال ۱۹۷۸ بوده است.

با این حال، تا سال های اخیر، تحقیقات علمی اجتماعی 
در مورد توسعه ســرمایه داری در چین عمدتاً کشاورزی را 
نادیده گرفته است. این بدان معنا نیست که ادبیات سو گیری 
شهری دارد. در واقع، ادبیات تحقیقی گسترده ای، دگرگونی 
مناطق روستایی چین را پس از سال ۱۹۷۸ مورد بررسی قرار 
داده است. با این حال، هنگامی که ساکنان روستایی چین به 

یادداشت

 امسال 
 خاموشی
 نداریم

سردار- مارسی 
 جدی تر
 از همیشه

رویدادهایی که 
 دست طلا 
را می گیرد

 خودروسازان مونتاژکار به 
وعده خود عمل نکردند

 تولید ۲۵ درصد از نهاده دامی
 مورد نیاز کشور در داخل

روند بورس در خرداد ماه 
صعودی است یا نزولی؟

کدام فناوری ها ایلان ماسک را 
ثروتمندترین فرد جهان کردند؟

عضو هیات مدیره کانــون کارگزاران بورس 
گفت: با توجه به نزدیک شدن به فصل مجامع و 

کاهش مدت پرداخت...

در یک همایش کارشناســی اعلام شد؛ از 
مجموع ۲۴ میلیون تن نیاز نهاده دامی کشور 

در سال ۱۴۰۰ حدود ۷۵ درصد...

   با وجــود مصوبه شــورای رقابت مبنی 
بر برخــورد تعزیری با گران فروشــی در 

خودروهای مونتاژی و وعده این...

به نظر می رسد حوزه ای وجود نداشته باشد که 
ایلان ماسک قبلا آن را امتحان نکرده باشد. به 

نظر می رسد...
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ایران در دلار زدایی در تجارت مصمم است

ایران در دلار زدایی در تجارت مصمم است
 محمدرضــا فرزین در اجلاس دلارزدایــی اتحادیه پایاپای 
آسیایی گفت: در آینده اتحادیه می تواند اهداف یاد شده را بهتر 
و مؤثرتر ایفا نمایــد. از جمله راهکارهایی که برای تقویت این 
اتحادیه می توان در نظر داشت، پذیرش اعضای جدید با هدف 
هم افزایی، کسب ایده ها و بینش های تازه و ایجاد ارزش افزوده 
برای اتحادیه می باشد. همچنین تنوع بخشی به سبد ارزی اتحادیه 
با استفاده از ارزهای محلی کشورهای عضو و سایر ارزهای غیر 
جهانروا می تواند به تشویق دلار زدایی در مبادلات تجاری، حفظ 
و نگهداری هرچه بیشتر ذخایر مطلوب ارزی اعضا و نیز ایجاد یک 
چارچوب مؤثر برای تسویه تعهدات بین آن ها کمک کند. اصلاح 
مواردی از اساسنامه که در جلسات کمیته فنی مورد بررسی و 
تائید قرار گرفته اســت، در صورت تصویب توسط هیأت مدیره 

اتحادیه می تواند کمک مؤثری به تقویت این اتحادیه نماید.
رئیس کل بانک مرکزی تشریح کرد: از سال گذشته با انتصاب 
دبیرکل جدید اتحادیه پایاپای آسیا، گام های مؤثر و مفیدی برای 
ارتقا عملکرد این اتحادیه منطقه ای و بین المللی برداشته شده 
است. از جمله آن ها می توان به ارائه پیشنهادات مهم در جهت 
اصلاح اساســنامه اتحادیه و مذاکره با بیش از بیست کشور در 
مناطق مختلف جهان به منظور پیوستن به اتحادیه، اشاره کرد که 
متعاقب جلسات متعدد با بانک مرکزی بلاروس، این بانک تمایل 
خود به پیوستن به اتحادیه را به صورت رسمی ابراز کرد. تاکنون، 
موافقت چند بانک مرکزی عضو درخصوص عضویت بانک مرکزی 
بلاروس دریافت شده و در انتظار دریافت نظر سایر اعضا است.

فرزین همچنین عنوان کرد: از سایر بانک های مرکزی و برخی 
نهادها و سازمان های بین المللی به عنوان ناظر دعوت به عمل 

آمد که نمایندگان آنها در این اجلاس حضور دارند.
رئیس شورای پول اعتبار در خصوص برنامه های آتی اتحادیه 
گفت: پیگیری تکمیل پیام رســان ACUMER که هم اکنون در 
آســتانه عملیاتی شدن آن قرار داریم، اقدامات عملی در جهت 
تنوع بخشی به سبد ارزی اتحادیه، پیشنهاد امکان سنجی انجام 
مبادلات تجاری بین اعضا با استفاده از ارز دیجیتال بانک های 
مرکزی کشــورهای عضو، تشــکیل کمیته های فرعی، اتصال 
نظام های پرداخت اعضا به یکدیگر و برگزاری برنامه های آموزشی 

جهت انتقال تجربه و دانش از سایر اقدامات حائز اهمیت دبیرخانه 
اتحادیه هستند.

رئیس کل بانک مرکــزی تصریح کرد: با وجود تحریم های 
بانکی، شاهد حضور تعدادی از بانک های خارجی و تأسیس بیش 
از هشــت بانک با مالکیت ایرانی در خارج از کشور هستیم که 
۴۹ شعبه فعال در کشورهای مختلفی مانند انگلستان، آلمان، 

عراق، روسیه، فرانسه و غیره دارند.
فرزیــن افــزود: در ســال های اخیر پیشــرفت و توســعه 
زیرساخت های بانکی و گســترش شبکه پرداخت نظام بانکی 
ایران به گونه ای بوده که تمامی تراکنش های خرد و کلان نظام 
بانکی با درصد اطمینان نزدیک به ۱۰۰ درصد انجام شده است.

این مقام ارشــد بانکی ایران اضافه کرد؛: تحقق این وضعیت 
با اتکا به توان متخصصان ایرانی در این عرصه و با وجود وضع 
تحریم های شدید نرم افزاری در حوزه پرداخت تحقق یافته است.

فرزیــن افزود: اتحادیه پایاپای آســیایی با هدف دلارزدایی 
فعالیت خود را آغاز کرده اســت؛ اگرچــه حجم مبادلات این 
اتحادیه در سال های گذشته قابل توجه نبوده اما تحولات پولی 
و مالی در ســال های اخیر و رشد تجارت و تقویت ارزهای این 
کشورها فرصت های جدیدی پیش روی این اتحادیه قرار داده 
اســت. بنابراین تعداد زیادی از کشورهای عضو این اتحادیه از 
منابع قوی برخوردار هستند و توسعه مبادلات تجاری به ویژه 
با حضور پررنگ تر کشــورهایی که ظرفیت های بیشتری دارند 
بستر مناسب تری برای بهره برداری از این منابع ایجاد می کند.

رئیــس کل بانک مرکزی گفت: کشــورهای عضو اتحادیه 
پایاپای آسیا براساس آخرین اطلاعات صندوق بین المللی پول 
سهمی در حدود ۱۱ درصد از کل تولید ناخالص داخلی جهان 
برحســب برابری قدرت خرید را در اختیــار دارند که با اضافه 
شــدن کشورهایی نظیر چین، روســیه و بلاروس این سهم به 
حــدود 2۹ درصد افزایش خواهد یافــت. از نگاه جمعیتی نیز 
کشــورهای عضو اتحادیه بیشتر از 2۵ درصد جمعیت جهان را 
در خود جای داده اند که با اضافه شدن کشورهای چین، روسیه 
و بلاروس این میزان به بیش از ۴۵ درصد خواهد رسید. براساس 
آخرین اطلاعات بانک جهانی سهم کشورهای اتحادیه پایاپای 

آسیا از کل تجارت جهانی در حدود 3.۵ درصد بوده است که با اضافه شدن کشورهای چین، روسیه 
و بلاروس این میزان به ۱۷.3 درصد خواهد رسید.

فرزین به نگاه به روی آینده این اتحادیه اشاره کرده و تشریح کرد: اتحادیه پایاپای آسیایی با هدف 
دلارزدایی و اســتفاده از ارزهای محلی و تقویت معاملات پایاپای بین ۹ کشــور عضو از سال ۱۹۷۴ 
فعالیت خود را آغاز کرده است. اگر چه حجم مبادلات سال های گذشته این اتحادیه قابل توجه نبوده 
اســت، اما تحولات پولی و مالی سال های اخیر و رشد تجارت در شرق و تقویت ارزهای این کشورها 

فرصت های جدیدی را پیش روی این اتحادیه قرار داده است.
رئیس کل بانک مرکزیگفت: تعداد زیادی از کشورهای عضو اتحادیه از منابع غنی طبیعی برخوردار 
می باشند که توسعه ارتباطات تجاری و اقتصادی در چارچوب مناسبات این اتحادیه، به ویژه با حضور 
پررنگ تر کشورهایی که از ظرفیت های تکنولوژی بالاتری برخوردار می باشند، شرایط بهتری را برای 
بهره برداری از این منابع ایجاد می کند. علاوه بر این، قاره آســیا به عنوان بزرگترین قاره جهان که 
بیش از ۶۰ درصد جمعیت جهان را در خود جای داده دارای سریع ترین رشد اقتصادی است و اکنون 

آماده است تا نقش فزاینده ای در شکل دهی به جهان آینده ایفا کند.
این مقام ارشد بانکی ایران اضافه کرد: بر این اساس، عضویت دیگر کشورهای آسیایی که در طول 
یک دهه گذشته از رشد و توسعه قابل ملاحظه ای برخوردار بوده اند می تواند از طریق ایجاد هم افزایی 
میان کشورهای عضو به بالندگی هرچه بیشتر این کشورها منجر شود؛ تجربه مثبتی که با تأسیس 

اتحادیه اروپا در سال ۱۹۹۱ حاصل شد.

مرتضی قدیمی  - رئیس کل بانک مرکزی در اجلاس اتحادیه پایاپای آسیایی گفت: از سال گذشته اقدامات خوبی در موضوع دلارزدایی صورت گرفته است.

 تحقق این وضعیت با اتکا 
به توان متخصصان ایرانی 

در این عرصه و با وجود 
وضع تحریم های شدید 

نرم افزاری در حوزه 
پرداخت تحقق یافته 

است.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

افزایش روابط اقتصادی با شرق آسیا 
 مدیرکل دفتر شرق آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت با اشاره به اینکه تعرفه های ترجیحی 
موجب افزایش مزیت برای کالاهای ایرانی در بازار سایر کشورها خواهد شد، گفت: با امضای توافقنامه 
تجارت ترجیحی ایران و اندونزی، روابط تجاری با شرق آسیا افزایش و بازارهای آن به روی کالاهای 

ایرانی باز خواهد شد.
کاوه دلیری، با اشاره به سفر رییس جمهوری به اندونزی، اظهار داشت: سطح روابط سیاسی ایران و 
اندونزی در سال های گذشته مطلوب ارزیابی می شود و عضویت مشترک دو کشور در مجامع بین المللی 

و سازمان ها، همکاری ها را در این بسترها با هم شکل داده اند.
وی با بیان اینکه در زمینه روابط اقتصادی شرایط متناسب با ظرفیت های بالقوه و پتانسیل های 
دو کشور نبوده است، تصریح کرد: سطح تبادلات تجاری ایران و اندونزی ۹۰۰ میلیون دلار بوده که 

شامل ۸۰۰ میلیون دلار صادرات ایران و ۱۰۰ میلیون دلار واردات از اندونزی در سال ۱۴۰۱ است.
دلیری با بیان اینکه اندونزی 23۰ میلیارد دلار از جهان واردات داشته که سهم ایران کمتر از یک 
میلیارد دلار بوده است، تاکید کرد: پتانسیل لازم در این بخش وجود دارد، اما ایران نتوانسته به این 
بخش ورود داشته باشد؛ بررسی ها نشان می دهد در هیچ دسته محصولات و گروه های کالایی وارداتی 

به اندونزی تامین کننده اصلی، اثرگذار و بازیگر اصلی نبودیم.
مدیرکل دفتر شرق آسیا و اقیانوسیه سازمان توسعه تجارت افزود: این موضوع قابل تاملی است 
و باید تلاش کنیم سهم خودمان رو در این سبدهای کالایی به دست بیاوریم، اما در حال حاضر به 

سطح مناسبی دست نیافته ایم.
وی با تاکید بر اینکه نکته مهم در مورد سفر رییس جمهوری به اندونزی امضای موافقت نامه تجارت 
ترجیحی است، تصریح کرد: موافقت نامه ترجیحی یکی از روش های توسعه تعاملات تجاری و اقتصادی 
در جهان است، زیرا ایجاد و مشارکت اقتصادی کشورها در قالب توافقنامه های تجاری دو جانبه و چند 
جانبه صورت می گیرد که کشورها توافق می کنند با ارائه نرخ های ترجیحی در تجارت کالاها، مبادلات 

را تسریع و تسهیل کنند که کاهش تعرفه های تجاری به دنبال دارد.
دلیری توضیح داد: تعرفه های ترجیحی موجب می شود قدرت و سرعت ورود یک محصول نسبت 
به رقبا افزایش پیدا کند و بر همین اساس وقتی در کد کالاها نسبت به باقی کشورها ترجیح پیدا 
کردیم، تخفیفات گمرکی ارائه داده شد مزیت بیشتری در بازار به دست خواهیم آورد که این موضوع 

را باید با سایر کشورها نیز دنبال کنیم.
مدیرکل دفتر شــرق آســیا و اقیانوسیه سازمان توســعه تجارت با بیان اینکه در زمینه امضای 
موافقت نامه های ترجیحی پس از انقلاب گسترش نداشته است، اظهار داشت: در دولت سیزدهم موضوع 

افزایش تعاملات تجاری مطرح و موضوع دیپلماسی اقتصادی دنبال می شده است.
وی اظهار داشت: تجارت با اندونزی ۱۷ سال متوقف مانده بود، اما در یک سال گذشته در دستور 
کار سازمان توسعه تجارت قرار گرفت، با جدیت دنبال شد، به جمع بندی رسید و اکنون نیز به دست 

رییس جمهوری امضا شد.
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خودروسازان مونتاژکار به وعده خود عمل نکردند

 خودروسازان مونتاژکار در 
حالی قول اجــرای مصوبه 
شــورای رقابت و اعمال 
قیمت های مصوب را دادند 
که شــواهد نشان می دهد 
هنوز این موضوع اجرایی 

نشده است.

محمدرضا کریمی     |   با وجود مصوبه شورای رقابت مبنی بر برخورد تعزیری با گران فروشی در خودروهای مونتاژی و وعده این خودروسازان برای اعمال 
قیمت های مصوب شورای رقابت، اما شواهد نشان می دهد که این خودروسازان همچنان به این مصوبه و وعده خود عمل نکرده اند.

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: اقتصاد دســتوری و اعمال قیمت گذاری دســتوری به دلیل آنکه تخصیص بهینه منابع را در نظام اقتصادی مختل می کند، نتیجه ای جز نابودی 
تولید و ناکارآمدی اقتصادی ندارد.

محمدرضا پور ابراهیمی در مورد تبعات اقتصاد دســتوری بیان داشــت: اقتصاد دســتوری به دلیل آنکه تخصیص بهینه منابع را در نظام اقتصادی به هم می زند و موجب ضرر و زیان در 
بخش های مختلف می شود از یک طرف تولید را با چالش جدی مواجه می کند و از سوی دیگر اثر منفی بر فرآیندهای اقتصادی کشور دارد.

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس اظهار داشــت: فرآیند اقتصادی باید منجر به افزایش کارایی و بهره وری شــود، اما اقتصاد دستوری تولید بهره وری و کارآیی اقتصاد را از بین می برد و 
مانع رشد آن می شود و تبعات آن نابودی تولید و ناکارآمدی اقتصادی است.نماینده مردم کرمان با بیان اینکه انتفاع اقتصاد دستوری به مصرف کننده نهایی نمی رسد گفت: اقتصاد دستوری 

منجر به ایجاد رانت می شود و مصرف کننده نهایی و تولید کننده هم از آن انتفاع نمی برد.

 قیمت گذاری دستوری 
یعنی نابودی تولید

 کدرهگیری رایگان برای مستاجران
معاون مسکن و ساختمان گفت:سامانه املاک 
و مستغلات اولین ســامانه رایگان برای موجر و 

مستاجر است.
هادی عباسی، معاون مســکن و ساختمان در 
برنامه رونمایی سامانه املاک و مستغلات گفت: 
این سامانه نخستین سامانه اجاره بها بین موجر 
و مستأجر است و در فاز اول آن مختص اجاره بها 
است و به مرور سامانه خرید و فروش هم اضافه 

خواهد شد.
وی در ادامه داد: در این سامانه مشخصات موجر 
و مســتأجر ثبت و یک فردی به عنوان شــاهد 

معرفی می شود.
وی افزود: کد رهگیری برای بنگاه های مشــاور 
املاک فعال است در حال حاضر دو کد رهگیری 
داریم هم از این ســامانه می شود کد رهگیری 
گرفت و هم از مشــاورین املاک استفاده شود 
اما این ســامانه به صورت رایگان کد رهگیری 
می دهد و در تمام ساعات شبانه روز این سامانه 
فعال است.عباسی گفت: همچنین برای تمدید 
پــس از توافق دو نفر معرفی شــده و دولت هم 
تأیید می کند. پیش تر در مشاورین املاک کد 
رهگیری رایگان نبود. آنها فرآیند بهم رسانی را 

انجام داده حق زحمه دریافت می کنند.
وی در ادامه بیان کــرد: امیدواریم گزارش کار 

انجام شده ارائه شود و وعده داده نشود.
وی با بیان اینکه بیش از ۱۲۰۰ قرارداد در این 
سامانه ثبت شده اســت، گفت: سامانه املاک 
و مستغلات اولین ســامانه رایگان برای موجر 
و مســتأجر است.معاون مســکن و مستغلات 
درباره جمع آوری مشــاورین امــلاک گفت: 
مشــاورین املاک خدمــات مختلفــی ارائه 
می دهند و جمع نخواهند شــد بلکه از این پس 
 خدمات مشاور املاک به سمت حرفه ای شدن 
حرکــت می کند.وی یادآور شــد: مشــاورین 
املاک ضامن اخذ اجاره بها هســتند و برآورد 
خســارت می کنند خدماتی که جــای آن در 
مشاورین املاک ایران خالی است.معاون مسکن 
و ساختمان افزود: این ســامانه باعث می شود 
مشاورین املاک حرفه ای شــده و بازار رقابتی 
ایجاد شود.وی درباره مصوبه ۲۵ درصدی عنوان 
کرد: در ســال های بعد اجرایی می شود ولی در 

حال حاضر این سامانه سقف ندارد.
عباســی در پایان گفت: این قــرارداد در درگاه 
دولتی انجام شده و جعل در قرارداد وجود ندارد 

در نتیجه از آمار جرایم کم خواهد کرد.

  عمان جای هند را در چابهار می گیرد؟
سازمان بنادر و دریانوردی به تازگی اعلام کرد که 
انعقاد قرارداد با هندی ها با بندر چابهار در مرحله 
نهایی است و با وجود این وزیر راه چندی پیش 
از پیشــنهاد عمان برای سرمایه گذاری در بندر 
چابهار خبر داد و گفت که منتظر پیشنهادهای 
قطعی عمان هستیم؛ در عین حال که با ظرفیت 
بندری ایران، نبایــد منت ســرمایه گذاری را 

بکشیم.
  موقعیــت اســتراتژیک ایــران در منطقــه و 
برخورداری از یک جغرافیای خاص، کشورهای 
همسایه را بر آن داشته که از خاک ایران به  عنوان 
یک مسیر ترانزیتی استفاده کنند؛ از طرف دیگر 
رویکرد دولت ســیزدهم در بحث دیپلماســی 
اقتصادی و کشورهای خارجی، همکاری با کلیه 
طرف های خارجی به خصوص همسایه ها و دیگر 
کشورهاست.  یکی از این همکاری ها، استفاده از 
موقعیت ترانزیتی ایران برای هند است. کریدور 
ترانزیتی شمال - جنوب می تواند  هند و روسیه 
را از طریق ایران متصل کند.  در ابتدا این موضوع 
بین کشورهای ایران، هند و روسیه بود که در این 
میان بندر چابهــار می تواند به عنوان یک نقطه 
مهم و اســتراتژیک در یک شــبکه حمل ونقل 
چندوجهی جریان کالا و مســافر بیــن ایران، 
هند، افغانستان، کشــورهای منطقه و آسیای 
میانه فعالیت کند.هنــد از طریق انعقاد قرارداد 
یکی از شــرکت های خصوصی خود و با تعهد 
سرمایه گذاری به میزان ۸۵ میلیون دلار برای 
خرید تجهیزات مورد نیاز بندر چابهار، از ســال 
۱۳۹۷ وارد طرح توســعه فاز یک بندر شهید 
بهشتی چابهار شد که به  دلیل مشکلات ثانویه 
ایجاد شــده از جمله تحریم ها، جهت خرید و 
تأمین تجهیــزات مذکور، این قــرارداد به طور 
کامل اجرایی نشد؛ اما ســال گذشته اعلام شد 
که تامین تجهیزات سنگین راهبردی به مبلغ 
مجموع ۲۴ میلیون دلار انجام  شــده اســت.با 
وجود این در آخرین اظهار نظرها درباره حضور 
هند در چابهار، علی فتحی - عضو هیات عامل 
ســازمان بنادر و دریانوردی- درباره مشکلات 
موجود در بندر چابهار و در پاسخ به اینکه اپراتور 
هندی اجازه استفاده تجهیزات وارد شده از جمله 
شــش جرثقیل را نمی دهد و شرط اجازه از این 
جرثقیل ها را انعقاد قرارداد ۱۰ ساله اعلام کرده  
است، توضیح داد: موضوع این است که باید باری 
وجود داشته باشد که از این تجهیزات استفاده 
شود اما انعقاد قرارداد با هندی ها در مرحله نهایی 
است و با تکمیل قرارداد همه مشکلات برطرف 

می شود.
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 پس از افزایش قیمــت کارخانه ای خودروهای داخلی در نیمه فروردین 
ماه ســال جاری، خودروسازان بخش خصوصی )مونتاژکار( اقدام به افزایش 
قیمت کردند که شورای رقابت در ۳۰ فروردین امسال طی نامه ای به سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد:  »هرگونه رویه ای که مغایر 
با دستورالعمل شماره ۵۴۳ این شورا مورخ ۱۱ بهمن ماه ۱۴۰۱ و همچنین 
مصوبه های شورا از جمله تعیین یا افزایش قیمت خودروسازان توسط ایشان 

باشد، مجاز نیست و باید رویه های مذکور متوقف شود.«
بر اســاس این گزارش شورای رقابت اعلام کرده بود که بازار خودروهای 
مونتاژی انحصاری است و خودروسازان خصوصی از مورخ ۱۱ بهمن ماه گذشته 

نباید افزایش قیمت در محصولات خود اعمال می کردند؛ بر این اســاس، هر 
شرکتی که افزایش قیمت داشته تخلف کرده است.

شورای رقابت همچنین در ۱۶ اردیبهشت امسال در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
قیمت خودروهای مونتاژی را به تصویب رسانده است و براساس این مصوبه 
قیمت ۱۷ مدل از خودروهای مونتاژی اعلام منتشر شد و اعلام کرد که قیمت 
سایر خودروهای مونتاژی نیز اعلام خواهد شد؛ اما مونتاژکاران مصوبه این شورا 

را اجرا نکردند و قیمت های خود را کاهش ندادند.
این در حالی است که مقایسه قیمت محاسباتی سازمان حمایت خودروهای 
مونتاژی مورد بررسی با سود ۱۷ درصد در بهمن ماه سال گذشته با قیمت کنونی 

کارخانه ای آنها نشان دهنده تداوم گران فروشی در خودروهای مختلف است.
عدم شفافیت شورای رقابت در ابلاغ مصوبه قیمت خودروهای مونتاژی 
موجب سوء استفاده خودروسازان خصوصی شده بود تا این که در هفته جاری 
با مداخله وزارت صنعت، معدن و تجارت نهایتا جلوی تخلف آنها گرفته شد.

روز یکشنبه گذشته )۳۱ اردیبهشــت( مدیران پنج شرکت مونتاژکار 
خودرویی شــامل بهمن، مدیران خــودرو، کرمان موتور، فردا موتور و ایلیا 
خودرو در جلسه ای در وزارت صمت تاکید کردند که مصوبه اخیر شورای 

رقابت درباره قیمت های خودروهای مونتاژی را اجرا خواهند کرد.
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نیز در روز دوشنبه 
هفته جاری در نامه ای به مدیران عامل شرکت های خودروسازی مونتاژکار 
بر »ضرورت رعایت همه الزامات قانونی در عرضه خودرو« تاکید کرد و ضوابط 
قیمت گذاری و فروش خودروهای مونتاژی را به شرکت های خصوصی اعلام 
کرد و بر این اساس عدم اجرای مصوبه شورای رقابت توسط خودروسازان 

مصداق گران فروشی اعلام شد.
خودروسازان مونتاژکار در حالی قول اجرای مصوبه شورای رقابت و اعمال 
قیمت های مصوب را دادند که شواهد نشان می دهد هنوز این موضوع اجرایی 
نشده است، این در حالی است که امروز نخستین روز تعیین خودرو در مرحله 

دوم ثبت نام طرح فروش یکپارچه است.
از آن زمان، تماس های متعدد مردمی با خبرگزاری ایرنا حاکی است این 
خودروسازان تاکنون به وعده های خود عمل نکرده اند، به طوری که بسیاری 
از مراجعان به نمایندگی های این خودروسازان با این پاسخ مواجه می شوند 

که »مصوبه شورای رقابت را قبول نداریم«.
برخی نیز از مهلت اندک زمانی باقی مانده برای تکمیل وجه خودروهای 
ثبت نامی خود گفتند و افزودند: در حالی تنها چند روز تا تکمیل وجه فرصت 
داریم که شرکت خودروساز انتظار واریز مبلغ کامل خودرو طبق دعوتنامه را 

دارد و هیچ اعتنایی به مصوبه شورای رقابت ندارد.
آنها اظهار داشتند: اکنون نمی دانیم این وجه را پرداخت کنیم یا خیر؟ 
اگر پرداخت نکنیم فرآیند ثبت نام تکمیل نمی شود و از دریافت خودرو باز 
می مانیــم، اما اگر پرداخت کنیم، از دریافت مابه التفاوت پول خود مطمئن 

نیستیم.

  سازمان حمایت: مردم می توانند شکایت کنند
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نیز اعلام کرده بود که 
اگر شرکت های تولید کننده خودروهای مونتاژی، رقم های بیش تر از مصوبات 

شورای رقابت درخواست کنند، مردم می توانند شکایت کنند.
این سازمان تاکید کرده بود: در جلسه ای که با مدیران شرکت های تولید 
کننده خودروهای مونتاژی برگزار شد، قول دادند فروش محصولات بر مبنای 
قیمت شورای رقابت باشد و این موضوع رصد می شود تا چنانچه این اتفاق رخ 
نداده باشد، وارد مباحث انضباطی شویم ؛ اگر قراردادی خارج از قیمت های 
مصوب باشــد سازمان های صمت در استان ها و کمیته های حل اختلاف و 

سازمان حمایت مصرف کنندگان به شکایات مردم رسیدگی می کنند.

بــه گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با راه اندازی کارگروه اقتصاد دیجیتال 
با هدف حل مشکلات توسعه اقتصاد دیجیتال، در کمتر از دو سال گذشته سهم این 

حوزه از تولید ناخالص ملی از ۶.۴ به ۷.۵ رسیده است.
روند دیجیتالی شدن زندگی روزمره مردم سراسر جهان، با شیوع بیماری همه گیر 
کرونا از چند ســال گذشــته ســرعت فزاینده ای پیدا کرد؛ به طور مثال بسیاری از 
شرکت های کوچک و متوسط آلمانی که پیش از این در زمینه دیجیتالی شدن کند و 
ناکارآمد عمل می کردند، مجبور به انطباق و پذیرش این فرایند شدند؛ از سوی دیگر 
شرکت هایی نیز که قبلا در زمینه دیجیتال سازی زیرساخت هایشان سرمایه گذاری کرده 
بودند، نسبت به همتاینشان توانستند جایگاه خوبی را در عرصه رقابت به دست آورند.

قطعــا ایــن نوآوری های دیجیتالی تا ابــد باقی و زنده نخواهنــد ماند و در گذر 
زمــان تغییر بســیاری پیــدا می کنند؛ رهبران حــوزه اقتصاد دیجیتــال و مدیران 
مشــاغل، باید امنیــت، نوآوری و انطباق ســرمایه گذاری های تجــاری خود با این 
 فضــای بحرانــی را از طریق دروس و تجربیات لازم حاصل از شــرایط شناســایی و

 ترسیم کنند.
در ایران هم چند ســالی است که به اقتصاد دیجیتال توجه ویژه می شود و دولت 
سیزدهم هم تمهیداتی برای این حوزه درنظر گرفته شده است. اقتصاد دیجیتال فضای 
بکری است  که می تواند مشاغل زیادی را برای کشور ایجاد کند و فقط بحث هزینه ها 
نیست و در حال حاضر یکی از حوزه های جدیدی که می تواند شرایط جدید را برای 
افزایش اشتغال فراهم کند، فضای مجازی و استفاده از اقتصاد دیجیتال است.اما یکی 
از اقداماتی که می توان در حوزه اقتصاد دیجیتال دنبال کرد، این است که اجازه داده 
شود پلتفرم های متعدد بتوانند در این بخش فعالیت کنند زیرا بر اساس این سکوها 

و پلتفرم هاست که خرید و فروش و داد و ستد و کسب و کار می تواند شکل بگیرد.
این فضا می تواند سه مزیت بزرگ برای کشور ایجاد کند که یکی از آن فرصت های 
شغلی و مشاغل جدیدی است که در دنیا در این زمینه مطرح است. اقتصاد دیجیتال 

در عمده کشورها سهم بالایی دارد و ارزش افزوده بسیاری ایجاد کرده است، بنابراین 
در کشور ما که بیشتر مشاغل سنتی بوده می تواند یک فرصت مناسب باشد تا در این 

بخش مشاغل جدید را شناسایی کنیم و نرخ بیکاری را کاهش دهیم.
کسب و کارهای مجازی بر بستر فضای مجازی و اینترنت شکل می گیرند به این 
منظور باید زیرساخت ها را برای ورود مشاغل جدید آماده شود زیرا چه بخواهیم چه 
نخواهیم به ســمت مشاغل جدید خواهیم رفت. مزیت دوم کاهش هزینه هاست؛ در 
حال حاضر یکی از بحث های مطرح در کشور قیمت بنزین است و چون مصرف آن بالا 
رفته، هزینه های آن هم بیشتر شده است در حالی که اگر استفاده از فضای مجازی و 
پلتفرم های اینترنتی را در کشور توسعه دهیم، حمل و نقل گسترده ای که برای انجام 
کارها و مراجعه به ادارات و ســازمان های متعدد صورت می گیرد، به شــدت کاهش 
پیدا می کند و این مسأله در بسیاری از هزینه ها از جمله انرژی به شدت موثر است.

بهره وری مزیت دیگر اقتصاد دیجیتال است و  استفاده از فناوری و تکنولوژی جدید 
بهره وری را در کشور بالا می برد. متاسفانه بهره وری کشور، هم در حوزه نیروی انسانی 

و هم در ســرمایه آنطور که باید نیست و بعضا باعث هدررفت سرمایه های انسانی در 
کشور شده است. مزیت بعدی اما کاهش هزینه هاست؛ در حال حاضر یکی از بحث های 
مطرح در کشــور قیمت بنزین اســت و چون مصرف آن بالا رفته، هزینه های آن هم 
بیشتر شده است، در حالی که اگر استفاده از فضای مجازی در بخش دیجیتال رشد 
یابد، حمل و نقل گسترده ای که برای انجام کارها و مراجعه به ادارات و سازمان های 
متعدد صورت می گیرد، به شــدت کاهش پیدا می کند و این مســأله در بسیاری از 

هزینه ها از جمله انرژی به شدت موثر است.
بنابراین با توجه به اهمیت این حوزه در لایجه برنامه هفتم توسعه چند بخش و ماده 
به آن اختصاص یافته و بر لزوم توجه به آن تأکید شــده است. همچنین عیسی زارع 
پور - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- در این باره درباره پیشرفت اقتصاد دیجیتال 
اظهار کرده است: با راه اندازی کارگروه اقتصاد دیجیتال در کمتر از دو سال گذشته 
با هدف رفع مشکلات توسعه اقتصاد دیجیتال، سهم این حوزه از تولید ناخالص ملی 

از ۶.۴ به ۷.۵ رسیده است.
رئیس جمهوری هم اخیرا رشد ۱.۵ درصدی در حوزه اقتصاد دیجیتال را قابل قبول 
اما ناکافی دانســته و معتقد اســت با توجه به ظرفیت های موجود در کشور و نیروی 
جوان و مســتعدی که وجود دارند قطعا رشد اقتصادی ما در بخش اقتصاد دیجیتال 
می تواند بالاتر و برتر از این باشد و از طرفی زمینه اشتغال برای جوانان تحصیل کرده 

کشور هم فراهم خواهد شد.
در نهایــت بــا توجه به توســعه اقتصــاد دیجیتال در بســیاری از کشــورهای 
جهــان و حرکــت بــه ســمت آینــده کار و ظهــور مشــاغل جدیــد، بایــد 
زیرســاخت ها بــرای توســعه اقتصاد دیجیتــال و اســتفاده مطلوب تــر از فضای 
 مجازی فراهم شــود. خوشبختانه در کشــور اقدامات بســیاری در راستای توسعه 
فناوری های نوین و اقتصاد دیجیتال صورت گرفته اما هنوز با شــرایط آرمانی فاصله 

زیاد وجود دارد.

افزایش ۱.۵ درصدی سهم اقتصاد دیجیتالی در کشور؟

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/03/06
شماره : 1410

معاون وزیر راه و شهرســازی از تصویب پرداخت وام ۴۰۰ میلیون تومانی نهضت 
مسکن ملی با سود ۲ درصد برای دهک های یک تا ۴ خبر داد.

 هادی عباسی، در جمع خبرنگاران با بیان اینکه خبرهای خوبی برای متقاضیان 
نهضت ملی مســکن داریم ، گفت: اولین خبر خوب اســت که سقف تسهیلات را به 
۵۵۰ میلیون تومان افزایش داد و به بانک ها ابلاغ شده است.  دومین خبر خوب این 
اســت که به دهک های اول و دوم که برای پرداخت آورده اولیه مشــکل داشتند وام 
۴۰۰ میلیون تومان با نرخ ۲ درصد و در زمان پرداخت ۱۵ ســاله و برای دهک سوم 
و چهارم وام ۳۰۰ میلیون تومانی با نرخ دو درصد در مدت زمان ۱۵ ســاله از محل 

صندوق ملی مسکن ارائه می شود.
وی ادامــه داد: این وام ها برای اقشــار خاص از جملــه مددجویان کمیته امداد و 
بهزیستی است. همچنین مصوبه خوبی داریم که بافت فرسوده با زمین و وام ساخت 

تهاتر کنند که ارزش زمین بیشتر از آن وام خواهد بود. 
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: نهضت ملی مسکن پروژه مردمی است و وزارت 
راه و شهرســازی بستر را فراهم می کند و موظف اســت امتیازات را ارائه کند و قرار 
نیست که صرفا مسکن بسازیم. تا کنون ساخت یک میلیون و ۲۳۵ هزار واحد نهضت 

ملی مسکن آغاز شده است.
عباسی اظهار کرد: در قانون جوانی جمعیت وزارت راه و شهرسازی مکلف شده به 

خانوارهای دارای سه فرزند یا بیشتر که متولد ۲۴ آبان ۱۴۰۰ به بعد هستند، ۲۰۰ 
متــر مربع زمین به صورت رایگان واگذار کند. البتــه این خانوارها باید هزینه آماده 
ســازی زمین را پرداخت کنند. این هزینه به صورت قسطی با دو سال تنفس و طی 

شش سال دریافت خواهد شد.
وی با اعلام اینکه هزینه آماده سازی زمین حدود ۵۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان است، 
تصریح کرد: تاکنون حدود ۸۰ هزار نفر در سامانه وزارت راه و شهرسازی برای دریافت 

زمین ثبت نام کردند، پس از پالایش زمین مورد نظر در شهرهای کمتر از ۵۰۰ هزار 
نفر جمعیت به متقاضیان واگذار می شود. حدود ۳۰۰۰ نفر زمین تحویل شده است.

معاون وزیر راه و شهرسازی درمورد بروز مشکل برای برخی خانواده ها در شهر قم 
گفت: با توجه به قانون جوانی جمعیت شــهر قم بالای ۵۰۰ هزار نفر جمعیت دارد 
نمی توانیم در این شهر به متقاضیان زمین واگذار کنیم. در زمان حاضر در سه شهر 
اطراف قم از جمله سلفچگان و چند سایت زمین آماده واگذاری به متقاضیان است.

عباســی درباره اینکه قرار بود در فاز اول نهضت ملی مســکن ۲ میلیون واحد به 
مردم تحویل شود و مردادماه زمان اجرای فاز اول تمام می شود، تا دو ماه دیگر چند 
واحد تحویل خواهد شــد، اظهار کرد: در حال حاضر زمین ۱۵۰ هزار واحد مسکونی 
برای دســته های گروهی و انفرادی، زمین ۵۵۰ هزار واحد گروه انبوه ســازان، زمین 
۱۱۵ هزار واحد نیروهای مسلح، زمین ۱۰۰ هزار واحدشهری در بافت فرسوده، زمین  
۱۰۰ هزار واحد خود مالکی، زمین ۲۲۰ هزار واحد روســتایی تامین و ســاخت این 

واحدها آغاز شده است.
وی گفت: در مجموع علمیات ساخت یک میلیون و ۲۳۵ هزار واحد شروع شده و 

سخت ترین مرحله ساخت زمین بوده است. 
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: وارد ساخت خوابگاه متاهلی هم شده ایم و با دو 

دانشگاه در این باره قرارداد منعقد کردیم.

  توقف تولید، تا زمان صدور حکم قطعی ممنوع شد
بر اساس پیش نویس لایحه برنامه هفتم توسعه هرگونه توقیف ماشین آلات، ابزار تولید تجهیزات و مواد اولیه واحدهای تولیدی، بازداشت و حبس مدیرعامل یا اعضای هیت مدیره که منجر به توقف تولید شود، تا زمان قطعی شدن حکم ممنوع است.

بر اساس پیش نویس لایحه برنامه هفتم توسعه درباره پرونده های حقوقی مربوط به واحدهای تولیدی و همچنین در اجرای ماده ۵۰ قانون تأمین اجتماعی مصوب سال ۱۳۵۴، هرگونه توقیف و ضبط ماشین آلات، ابزار تولید تجهیزات و مواد اولیه واحدهای تولیدی، 
بازداشت و حبس مدیرعامل یا اعضای هیئت مدیره که با تشخیص ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان منجر به توقف تولید شود، تا زمان قطعی شدن حکم ممنوع است.پس از چند ماه بررسی، گمانه زنی و نگارش، سرانجام از متن برنامه هفتم توسعه پیشنهادی 
دولت اوایل هفته جاری رونمایی شد و به این ترتیب نمایندگان مجلس به زودی بررسی های خود در این زمینه را آغاز خواهند کرد.مانند گذشته بخشی از برنامه به بخش تولید و صنعت اختصاص دارد که یکی از مهم ترین آن ها مربوط به ماده ۹۷ است.بر اساس این 
ماده درباره پرونده های حقوقی مربوط به واحدهای تولیدی و همچنین در اجرای ماده ۵۰ قانون تأمین اجتماعی مصوب سال ۱۳۵۴، هرگونه توقیف و ضبط ماشین آلات، ابزار تولید تجهیزات و مواد اولیه واحدهای تولیدی، بازداشت و حبس مدیر عامل یا اعضای 
هیئت مدیره که با تشخیص ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان منجر به توقف تولید شود، تا زمان قطعی شدن حکم ممنوع است.در سال های اخیر نیز طرح هایی در این راستا تصویب شده بود. برای مثال سال ۱۴۰۰ کلیات طرح حمایت از کارخانجات و واحدهای 

صنعتی و تولیدی در مجلس تصویب شد. این طرح به دنبال ممنوع کردن تعطیلی واحدهای تولیدی و خدماتی و استفاده از روش های جایگزین برای پرداخت بدهی ها بود. 

تصویب وام ۴۰۰ میلیونی مسکن ملی با سود ۲ درصد



بورس و بانک 
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روند بورس در خرداد ماه صعودی است یا نزولی؟

مریم لطفی      |   عضو هیات مدیره کانون کارگزاران بورس گفت: با توجه به نزدیک شدن به فصل مجامع و کاهش مدت پرداخت سود 
سهامداران از هشت ماه به چهار ماه، احتمالا تمایل سهامداران به شرکت های با توزیع سود مناسب افزایش یافته و همین امر موجب 

می شود تا در خرداد ماه حضور خریداران در بازار پررنگ تر شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 برای الگوی پرداخت 
یارانه ها فعلا هیچ تغییری 
نمی توان اعلام کرد

 تجدیدنظر در دستورالعمل آموزش های 
بیمه بیکاری

بــا تجدید نظر در دســتور العمل آموزش های 
بیمه بیکاری در قالب تفاهم نامه ســه جانبه میان 
ســازمان تأمین اجتماعی،  سازمان آموزش فنی و 
حرفــه ای و معاونت روابط کار وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی زمینه اشــتغال بیشتر نیروهای کار 

ماهر ایجاد خواهد شد.
 بیمه بیکاری یکــی از حمایت های اجتماعی 
اســت که ســازمان تامین اجتماعی بر اساس آن 
مکلف اســت با دریافت حق بیمه بیکاری مقرر به 
کارگران مشمول قانون بیمه که به طور غیر ارادی 
بیکار و از سوی ادارات تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
معرفی شده اند، مقرری بیمه بیکاری پرداخت کند.

بیمه بیکاری به کارگران مشــمول قانون کار و 
تابع قانون تامین اجتماعــی دارای کارفرما تعلق 
می گیرد و بر اســاس آن کارفرما مکلف اســت ۳ 
درصــد از مزد کارگر را بــه صندوق بیمه بیکاری 
واریز کند. بیمه بیکاری به دارندگان بیمه اختیاری 

یا خویش فرمایی تعلق نمی گیرد.
بر اساس تبصره ۳ ماده ۹ قانون بیمه بیکاری، 
ســازمان آمــوزش فنی و حرفه ای مکلف اســت 
همزمــان با اجرای قانون بیمــه بیکاری، آموزش 
مهارت های مورد  نیاز بــازار کار و نیز بازآموزی و 
تجدید مهارت کارگران تحت پوشش بیمه بیکاری 
موضــوع بند »ج« ماده )۷( این قانون را در مراکز 
آموزش فنی و حرفــه ای و  یا مراکز آموزش جوار 

کارخانجات فراهم کند.
طبــق این تبصره هزینه هــای مربوط از محل 
اعتبارات حســاب صندوق بیمــه بیکاری مطابق 
آیین نامه ای قابل پرداخت اســت که به پیشنهاد 
 ســازمان های آمــوزش فنی و حرفه ای کشــور و 
تأمیــن اجتماعی تهیه و به تصویب وزرای تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و بهداشت و درمان و آموزش 

پزشکی خواهد رسید.
در راستای این موضوع دستورالعمل آموزش های 
بیمه بیکاری با تصمیم مشــترک رئیس سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای و مدیرعامل سازمان تامین 

اجتماعی مورد تجدیدنظر قرار گرفته است.
آنطور که امیر میمنت آبادی - معاون توســعه 
مدیریت و منابع سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
خبر داده قرار است دستورالعمل آموزش های بیمه 
بیکاری با تنظیم تفاهم نامه سه جانبه میان سازمان 
تأمین اجتماعی و معاونت روابط کار وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و تصمیم مشــترک دو طرف 
در آینده نزدیک تجدیدنظر شــود.به گفته وی با 
تجدیدنظر در دســتور العمــل آموزش های بیمه 
بیکاری زمینه آموزش های بیشتر به معرفی شدگان 
بیمه بیکاری در سطح کشور فراهم شده و اشتغال 
بیشــتر نیروهای کار ماهر را شاهد خواهیم بود.به 
اعتقاد کارشناسان موضوع آموزش مهارتی مقرری 
بگیران بیمه بیکاری از اهمیت بســزایی برخوردار 
است و با توجه به اینکه مقرری بگیران بیمه بیکاری 
مدت زمان محدودی می توانند از مقرری استفاده 
کنند طبعــا گذراندن دوره های آموزش مهارتی و 
فنی و حرفه ای به جهت بازآموزی و تجدید مهارت 
کارگران تحت پوشــش بیمه بیکاری و بکارگیری 
مجدد در واحدهای اقتصادی امری ضروری است.

 پرواز دلار مانع اوج گیری طلا شد
قیمت طلا )پنجشنبه( در بازه محدودی معامله 
شــد زیرا ســرمایه گذاران منتظر تحولات بیشتر 
مذاکرات طولانی مدت ســقف بدهی بودند، البته 

تقویت دلار مانع از پیشرفت شد.
 بهای هر اونس طلا تا ســاعت ۸ و ۲۲ دقیقه 
صبح به وقت شرقی با ۰.۶ درصد کاهش به ۱۹۵۶ 
دلار و ۹۰ سنت رسید و قیمت طلا در بازار آمریکا 
نیز با ۰.۰۳ درصد کاهش به ۱۹۵۷ دلار و ۹۰ سنت 
رسید.شاخص دلار نزدیک به بالاترین سطح جلسه 

قبل ثابت ماند و قیمت طلا را مهار کرد.
ایــپ جان رانگ، تحلیلگر بــازار  IG گفت که 
شمش در تلاش است تا از فروش قبلی خود بهبود 
یابــد اما دلار قوی تر و بازدهــی بالاتر خزانه داری 
ایالات متحــده همچنان رونــد صعودی را کنترل 
می کند و به نظر می رســد جریان های امن برای 

سقف بدهی ایالات متحده را نادیده می گیرد.
جانت یلن، وزیر خزانه داری ایالات متحده اوایل 
ژوئن را به عنوان مهلت نکول ســقف بدهی حفظ 
کرد و گفت که به زودی کنگره را درباره وضعیت 
مالی دولت بــه روز خواهد کرد.ســرمایه گذاران 
صورتجلســه دوم تا سوم مه فدرال رزرو را بررسی 
کردند که نشان داد سیاست گذاران ماه گذشته به 
طور کلی توافق کردند که افزایش بیشتر نرخ بهره 
نیاز است و چند نفر نیز عنوان کردند که افزایش 

یک چهارم درصدی ممکن خواهد بود.
بر اســاس گزارش رویترز، رانگ اظهار کرد که 
طلا ممکن اســت نسبت به رشــد صعودی قبلی 
خود از نوامبر ۲۰۲۲ کاهش بیشتری داشته باشد.

در بازار ســایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس 
نقره با ۰.۳ درصد کاهش به ۲۳.۰۲ دلار رســید، 
پالادیوم با ۰.۱ درصد کاهش به ۱۴۱۳ دلار و ۶۴ 
ســنت رسید، در حالی که پلاتین ثابت در ۱۰۲۳ 

دلار و ۱۹ سنت بود بود.

  افزایش نرخ دلار در مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران

 قیمت هر دلار آمریکا )چهارم خرداد ۱۴۰۲( 
در مرکــز مبادله ارز و طلای ایــران با ۲۲ تومان 
افزایش نســبت به روز گذشــته ۴۲ هزار و ۴۸۴ 
تومان و نرخ حواله دلار نیز با نرخ ۳۸ هزار و ۶۲۲ 

تومان معامله شد.
بر پایه داد و ستد بازار مبادله ارز و طلای ایران، 
قیمت هر اســکناس دلار امروز )ســوم خردادماه 
۱۴۰۲( بــه ۴۲ هزار و ۴۸۴ تومان و قیمت حواله 

دلار به ۳۸ هزار و ۶۲۲ تومان رسید.

وزیر اقتصاد گفت: برای الگوی پرداخت یارانه ها فعلا هیچ عدد و تغییری نمی توان اعلام کرد.
 سیداحسان خاندوزی در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره الگوی پرداخت یارانه ها، اظهار کرد: هیچ عدد و تغییری در روش تا زمانی که خود وزارت رفاه که 

مسئولیت تدوین الگوی یارانه ها را برعهده دارد، صورت ندهد نمی توان اعلام کرد. چرا که توقع ایجاد می کند و لازم است امر نهایی و بعد اعلام شود.
وی در پاســخ به پرسشــی درباره تقویت ریال، اظهار کرد: امســال برخلاف چند سال گذشته که شاید معدودی از کشورها بودند که تقویت پول ملی خود را در تجارت بین الملل دنبال 

می کردند، الگوی تمرکز بر ارزهای محلی غیر از ارزهای جهان روا الگوی بسیار فراگیری شده و اقتصادهای بزرگ آسیایی و غیرآسیایی از این روش استفاده می کنند.
وزیر اقتصاد یادآور شــد: دولت بانک مرکزی را موظف کرده که به ســرعت هم با شــرکای راهبردی و هم با کشورهای همسایه و منطقه براساس روش های پیام رسانی مالی غیرمتکی به 

سوئیفت هم تسویه ارزی و بانکی غیرمتکی بر ارزهای جهان روا عمل کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/03/06
شماره : 1410

   از آنجایی که یکی از 
گلایه های رهبری در جلسه 
با کارآفرینان همین تعدد، 

تکثر و تغییر متناوب 
آئین نامه ها، بخشنامه ها و 
دستورالعمل ها بود امروز 
گزارشی در هیأت وزیران 

ارائه شد.

ضوابط صدور جوازهای صنعتی بازنگری می شود؟
درصورت تصویب لایحه برنامه هفتم توســعه، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مکلف می شود ضوابط صدور، تمدید و لغو جوازهای 
تأســیس واحدهای صنعتی را بر اساس صیانت و ایجاد حداکثر 
ارزش افزوده از منابع پایه، ایجاد توازن و رفع ناترازی زنجیره های 
تولید و ملاحظات ســند ملی آمایش سرزمین ظرف شش ماه از 

ابلاغ این قانون بازنگری کرده و اجرا کند.
  پس از چند ماه بررسی، گمانه زنی و نگارش، سرانجام از متن 
برنامه هفتم توسعه پیشنهادی دولت اوایل هفته جاری رونمایی 
شد و به این ترتیب نمایندگان مجلس به زودی بررسی های خود 

در این زمینه را آغاز خواهند کرد.مانند گذشته بخشی از برنامه به بخش تولید و صنعت اختصاص دارد که یکی از آن ها مربوط 
به ماده ۸۷ است.بر اساس این ماده، وزارت صنعت، معدن و تجارت مکلف می شود ضوابط صدور، تمدید و لغو جوازهای تأسیس 
واحدهای صنعتی را بر اساس صیانت و ایجاد حداکثر ارزش افزوده از منابع پایه، ایجاد توازن و رفع ناترازی زنجیره های تولید و 

ملاحظات سند ملی آمایش سرزمین ظرف شش ماه از ابلاغ این قانون بازنگری کرده و اجرا کند.
در این راستا کلیه مجوزهای صادره در زنجیره ارزش پتروشیمی )به ویژه تولید متانول، اوره و پلی اتیلن( و زنجیره ارزش صنایع 
معدنی )به ویژه فولاد( که تا پایان سال ۱۴۰۱ به بهره برداری نرسیده اند، منطبق با ظرفیت های تأمین خوراک، تأمین زیر ساخت ها، 
ملاحظات ســند ملی آمایش ســرزمین، صرفه و صلاح اقتصادی، ظرف مدت یک سال از ابلاغ این قانون باید مورد بازنگری قرار 
گیرد.همچنین مجوزهای تأمین، خوراک انرژی و تخصیص آب به بنگاه های اقتصادی در دوره اجرا تا آغاز بهره برداری زمان مند 

بوده و صرفاً مشروط به بهره برداری در زمان بندی تعیین شده است و تمدید آن صرفاً بر اساس قانون و مقررات خواهد بود.
گفتنی است جواز تاسیس یک مجوز اولیه است که به اشخاص حقیقی یا حقوقی برای فعالیت یا سرمایه گذاری در زمینه های 
تولیدی و اقتصادی داده می شود. بنابراین جواز تاسیس صنعتی به نوعی نشان دهنده تمایل سرمایه گذاران به سرمایه گذاری در 

بخش تولید است.

توسط نرخ رشد بخشی در حوزه صنعت در لایحه پیشنهادی 
برنامه هفتم توسعه ۹.۳ درصد در نظر گرفته شده بود که فقط در 
سال اول برنامه بیش از این رقم محقق شد و بعد به دلیل شرایط 
خاص کشــور از سال ۱۳۹۷ به بعد، ارقام بسیار پایین تر و حتی 
منفی در این بخش ثبت شد؛ حالا اما در برنامه هفتم توسعه رشد 

این بخش ۸.۵ درصد هدف گذاری شده است.
 پس از چند ماه بررسی، گمانه زنی و نگارش، سرانجام از پیش 
نویس متن لایحه برنامه هفتم توسعه پیشنهادی دولت برای سال 
۱۴۰۲ تا ۱۴۰۶، اوایل هفته جاری رونمایی شد و به این ترتیب 

نمایندگان مجلس به زودی بررسی های خود در این زمینه را آغاز خواهند کرد.
از جمله هدف گذاری های برنامه هفتم، رشد هشت درصدی اقتصاد است و برای رسیدن به این هدف، متوسط نرخ رشد بخشی 

در حوزه صنعت ۸.۵ درصد تعیین شده است.
در برنامه ششــم توســعه نیز  هشت درصد هدف گذاری شده بود، اما برای رسیدن به این هدف، متوسط نرخ رشد بخشی در 
حوزه صنعت ۹.۳ درصد تعیین شده بود.اما این برنامه فقط در سال ابتدای اجرا به هدف رسید. در اصل رشد بخش صنعت در 

سال ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ به ترتیب ۹.۹، منفی ۸.۲، ۰.۷، ۱.۸ و ۳.۱ درصد ثبت شده است.
بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، بخش صنعت به دلیل شــرایط بین المللی خاص کشور و بازگشت تحریم ها از 
ســال ۱۳۹۷ و به تبع آن افزایش هزینه های تامین مواد اولیه و واســطه، دخالت دولت در بازار و قیمت گذاری دستوری کالاها و 
تغییرات مکرر مقررات و دستورالعمل ها با چالش های مختلف و کاهش ارزش افزوده مواجه شد. اما از سال ۱۳۹۸ با اجرای برخی 

سیاست های حمایتی، مجددا ارزش افزوده این بخش از رشد مثبت برخوردار شد.
همانطور که اشاره شد در برنامه هفتم رقم پایین تری برای رشد بخش صنعت دیده شده و حالا باید دید چه برنامه هایی برای 

این اهداف در نظر گرفته خواهد شد.

 عملکرد برنامه ششم چگونه بود؟

»علی حاجی غلام سریزدی« امروز )چهارشنبه( در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصادی ایرنا به علت نوســانات حاکم در بازار در 
اردیبهشت ماه اشاره کرد و افزود: بازار سرمایه پس از مردادماه 
سال ۹۹ دچار اصلاح قیمتی و زمانی شد و تقریباً پس از یک 
سال در آبان سال ۱۴۰۱ و زمانی که شاخص به محدوده یک 
میلیــون و ۳۰۰ واحد هزار واحد رســیده بود، موج صعودی 

جدیدی را آغاز کرد.
وی اظهار داشــت: این موج صعودی با کمی افت و خیز به 
محدوده ۲ میلیون و ۵۵۰ هزار واحد رسید و سقف سال ۹۹ 

را پس گرفت که در نهایت بر فراز آن ایستاد.
حاجی غلام اظهار داشت: به طور معمول سهامداران پس از 
رشدهای پرشتابی که بر بازار حاکم می شود، در سود مناسب 

خواهند بود که همین امر به همراه ترس و تجربه ســال ۹۹ 
باعث شد تا بسیاری از سهامداران ریسک گریز به فکر شناسایی 
سود و خروج از بازار باشند که افزایش خروج پول حقیقی در 

۱۰ روز گذشته نیز تایید کننده این نکته است.

  مقایسه روند فعلی شاخص بورس با وضعیت بازار 
در سال ۹۹

این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
آیا روند فعلی شاخص بورس قابل مقایسه با وضعیت بازار در 
سال ۹۹ است یا خیر، گفت: برای پاسخ به این سوال باید بازار 
را از ۲ دیدگاه تکنیکالی و بنیادی مورد بررسی قرار داد، از دید 
تکنیکالی شاخص در رشد سال ۹۹ از محدوده ۱۰۰ هزار واحد 

معاون راهبردی تولید شرکت مادرتخصصی برق حرارتی گفت: یقین داریم امسال 
نیز مانند سال قبل با خاموشی برنامه ریزی شده مواجه نخواهیم بود.

 ناصر اســکندری در نشستی خبری در پاســخ به سال ایسنا، در خصوص از رده 
خارج کردن نیروگاه های فرسوده، اظهار کرد: یکی از بحث های جدی ما این است که 
بتوانیم با سوخت کمتر برق بیشتری را تولید کنیم در همین راستا به دنبال اسقاط 

نیروگاه های فرسوده هستیم.
وی افزود: در کنار اســقاط نیروگاه های فرسوده به دنبال اضافه شدن بخش بخار 
در کنار نیروگاه های گازی و تبدیل آن ها به نیروگاه های ســیکل ترکیبی هستیم و 

سیاست گزاری وزارت نیرو نیز در همین راستا تعریف شده است.
معاون راهبردی تولید شرکت مادرتخصصی برق حرارتی در خصوص نیروگاه بعثت 
گفت: در این بین نیروگاه بعثت جزو طرح های مصوب است و اکنون منتظر اخذ مجوز 
از سازمان محیط زیست برای جایگزینی این نیروگاه با نیروگاهی با راندمانی بالا هستیم.

اسکندری در پاسخ به سوال ایسنا در خصوص علت فوت وقت با توجه به تکمیل 
نیروگاه جایگزین، گفت: قطعا این مجوز در آینده نزدیک صادر خواهد شد.

وی با اشــاره به نیروگاه طرشــت نیز، گفت: برای این نیروگاه مولدهای کوچک 
مقیاس طراحی شده و بخشی از کار جلو رفته است و برنامه مصوب برای جایگزینی 

نیز وجود دارد.
معاون راهبردی تولید شــرکت مادرتخصصی بــرق حرارتی با تاکید بر اینکه ۹۷ 
درصد برنامه تعمیرات نیروگاهی به اتمام رسیده است و مابقی نیز طی روزهای آینده 
تکمیل می شود، اظهارکرد: بیش از ۸۰۰۰ میلیارد تومان برای تعمیرات نیروگاه های 

دولتی هزینه شده است.
اســکندری راندمــان فعلی نیروگاه ها را ۳۹.۱ درصد اعــلام کرد و گفت: مطابق 
برنامه ریــزی های صورت گرفته تا پایان ۱۴۰۲ راندمان نیروگاه ها را به ۳۹.۲ درصد 

خواهیم رساند.
معاون راهبردی تولید شرکت مادرتخصصی برق حرارتی با بیان این که آماده سازی 
نیروگاه از دو منظر سرمایه ملی و اهمیت صنعت برق مورد توجه است گفت: در سال 

گذشته ۹۴ هزار مگاوات تعمیرات نیروگاهی را با موفقیت پشت سر گذاشتیم و برای 
امسال نیز پیش بینی بالای ۱۰۰ هزار مگاوات تعمیرات را داشتیم.وی ادامه داد: بیش 
از ۷۳۰ مورد تعمیرات در نیروگاه ها صورت گرفته که بعضی از آنها بیش از ســه ماه 

زمان لازم دارد. از شهریورماه سال قبل تعمیرات آغاز شد و تا خردادماه ادامه دارد.
معاون راهبردی تولید شرکت مادرتخصصی برق حرارتی با بیان این که بیش از ۹۷ 
درصد تعمیرات نیروگاهی خاتمه یافته و اکنون نیروگاه ها در مدار هستند، اظهار کرد: 
مابقی نیز ظرف دو سه روز آینده به نتیجه می رسد ۶۹ درصد از نیروگاه ها در اختیار 
بخــش خصوصی و ۳۱ درصد در اختیار بخش دولتی اســت اما با این حال عملیات 

تعمیرات نیروگاه ها توسط شرکت برق حرارتی انجام می شود.
وی با بیان این که نیروگاه های کشور بر مبنای مصرف گاز طراحی شده و مناسب ترین 
بهره برداری نیز استفاده از گاز در نیروگاه ها است، گفت: الزاما سوخت دوم در نیروگاه ها 
نیز مورد استفاده قرار می گیرد در شرایط فعلی ۱۴ نیروگاه می تواند از مازوت و مابقی 

از گازوئیل استفاده کنند.
وی با تاکید بر این که زمانی که از سوخت دوم در نیروگاه ها استفاده می شود راندمان 
نیروگاه کاهش می یابد به همین دلیل هیچ انگیزه ای در حوزه نیروگاهی برای استفاده 
از ســوخت مایع وجود ندارد، گفت: یکی از بحث های جدی در حوزه بهره برداری از 

نیروگاه ها موضوع افزایش راندمان بوده به همین دلیل سیاســت گذاری هایی در این 
راستا صورت گرفته است.

اســکندری با بیان این که نیروگاه های ســیکل ترکیبی راندمان مناسبی دارند و 
نیروگاه های کلاس F نیز با راندمان بالا نصب می شوند، اظهار کرد: در سال های اخیر 
با توجه به جهت گیری دولت برای نصب نیروگاه با راندمان بالا توانسته ایم در انتهای 

سال ۱۴۰۱ راندمان نیروگاه ها را به ۳۹.۱ درصد برسانیم که عدد مناسبی است.
معــاون راهبردی تولید شــرکت مادرتخصصی برق حرارتی با اشــاره به آمادگی 
نیروگاه ها در سال قبل گفت: در سال ۱۴۰۱ آمادگی نیروگاه ها ۹۸ درصد بود که این 
عدد در دنیا به طور میانگین ۹۵ درصد است و یقین داریم که امسال نیز با آمادگی 

بالای ۹۸ درصد وارد پیک شویم.
وی در خصــوص اقدامات صورت گرفته برای ارتقاء ظرفیت نیروگاه های کشــور 
تصریح کرد: با گذر عمر از نیروگاه ها ظرفیت آنها نیز کاهش می یابد به همین دلیل 
برنامه ارتقاء ظرفیت نیروگاه ها در دســتور کار است. در سال گذشته ۱۱۱۳ مگاوات 
ظرفیت جدید ایجاد کرده ایم برای امسال پروژه ارتقاء وجود دارد که براساس مبنای 

اولیه ۴۹۰ مگاوات به ظرفیت نیروگاه ها اضافه می شود.
وی در خصوص میزان آلایندگی نیروگاه ها در کشور اظهار کرد: تاثیر نیروگاه های 
کشــور بر میزان آلودگی ۱.۱۰ درصد بوده و اصلی ترین عامل آلایندگی ذرات معلق 
شــناخته شــده و باید توجه داشت که در تهران بیش از ۱۰ سال است که حتی یک 

قطره مازوت در نیروگاه ها استفاده نکرده ایم.
معاون راهبردی تولید شرکت مادرتخصصی برق حرارتی با بیان این که نیروگاه های 
در حــال بهره برداری در اوج مصرف حداقل ۵۲ هزار مگاوات از بار مصرفی را تامین 
می کنند، تصریح کرد: در حال حاضر این عدد ۴۷ مگاوات اســت که ظرف چند روز 

آینده به ۵۲ هزار مگاوات می رسد.
به گفته اسکندری حداقل ۷۰۰۰ مگاوات ظرفیت برای بخش بخار وجود دارد که 
اگر ســرمایه گذاران تمایل به حضور در این عرصه داشــته باشند شرایط آن را فراهم 

خواهیم کرد.

امسال خاموشی نداریم

به محدوده ۲ میلیون ۱۰۰ هزار واحد رسید و رشد ۲۱ برابری را طی ۲ سال ثبت کرد.
وی ادامه داد: رشد اخیر شاخص بورس به عنوان دماسنج و نماگر بازار سرمایه هرگز چنین رشدی 
را تجربه نکرد، نوع فروش ها نیز در این روزها با ســال ۹۹ متفاوت است و به اصطلاح خریدار در بازار 

وجود دارد و شاهد قفل شدن سرمایه ها در صفوف فروش نبودیم.
حاجی غلام به مقایســه بازار از لحاظ بنیادی پرداخت و گفت: از لحاظ بنیادی در سال ۹۹ ارزش 
دلاری بازار ســرمایه به بیش از ۴۰۰ میلیارد دلار رســید؛ در حالی که این عدد در اردیبهشت ۱۴۰۲ 

در محدوده ۲۰۰ میلیارد دلار قرار گرفته است.
عضو هیات مدیره کانون کارگزاران بورس خاطرنشــان کرد: p/e ttm )نســبت قیمت به درآمد در 
دوازده ماهه گذشته( بازار در سال ۹۹ به ۳۵ واحد رسیده بود و امروز این پارامتر مهم بنیادی اعدادی 
کمتر از ۱۰ واحد را تجربه کرده اســت و حتی در صورتی که گزارشات سالانه شرکت ها با رشد سود 

همراه باشد، این نسبت باز هم تعدیل خواهد شد.

  پیش یینی روند معاملات بورس در خرداد ماه
وی رونــد معاملات بورس در خرداد ماه را مــورد پیش بینی قرار داد و افزود: به طور معمول پس 
از یک موج صعودی و شناســایی ســود سهامداران کوتاه مدت و ریسک گریز، بازار نیاز دارد تا با کمی 
اصلاح قیمتی یا زمانی، انرژی مجدد کســب کرده و با جذاب شــدن قیمت ها بازار دوباره مورد اقبال 

سرمایه گذاران ریسک گریز قرار خواهد گرفت.
حاجی غلام تاکید کرد: افزایش ارزش معاملات، گزارشــات ســالانه شرکت ها و ثبات در بازار دلار 
می توانند پارامترهای مناسبی برای تشخیص روند بعدی بازار باشند، نکته دیگر اینکه با توجه به نزدیک 
شدن به فصل مجامع و کاهش مدت پرداخت سود سهامداران از هشت ماه به چهار ماه، احتمالاً تمایل 
سهامداران به شرکت های با توزیع سود مناسب) DPS محور ( افزایش یافته و همین امر موجب می شود 

تا در خرداد ماه حضور خریداران در بازار پررنگ تر شود.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه گفت: با توجه به تحولات منطقه ای و کاهش تنش ها در سطح 
بین المللی، رکود شدید در بازارهای موازی بخصوص در خودرو و ... روزهای خوبی برای بازار سرمایه 

پیش بینی می شود.

  ریسک های تهدیدکننده معاملات بورس
وی به ریسک های تهدیدکننده معاملات بورس اشاره کرد و افزود: تصمیمات و دستورالعمل های خلق 
الساعه، سیاست های بانک مرکزی در مورد چگونگی برگشت ارز شرکت های صادرات محور و متعاقب آن 
قیمت نرخ های نیما و آزاد دلار در کنار وضعیت قیمت جهانی کامودیتی ها و همچنین مشکلات ناشی 
از قطع برق بخصوص در صنعت فولاد و سیمان از ریسک های فعلی بازار سرمایه محسوب می شوند.

  توصیه به سهامداران
حاجی غلام خطاب به سهامداران اعلام کرد: به سهامداران پیشنهاد می شود از رفتارهای هیجانی 

پرهیز کرده و با رعایت اصول سرمایه گذاری و حد ضرر، پرتفوی خود را مدیریت کنند.
عضو هیات مدیره کانون کارگزاران بورس اعلام کرد: همچنین بهتر است سهامداران تا حد امکان از 
روش سرمایه گذاری غیرمستقیم از قبیل خرید واحد صندوق های سرمایه گذاری مشترک، صندوق های 

قابل معامله سهامی و... در بازار فعالیت داشته باشند.

  پیشنهاد برای راه های توسعه معاملات بورس
وی بــه راه هــای توســعه معاملات بــورس تاکید کــرد و گفت: با توجه به اســتقبال مناســب 
ســرمایه گذاران ، توســعه بازار ســرمایه از طریق افزایش تنوع در ابزارها و صدور مجوزهای جدید در 
بخش های مختلف از قبیل صندوق های بخشــی، پذیرش شرکت های جدید در بورس ها و همچنین 
 تســهیل اســتفاده از روش های نوین تامین مالی از جمله صندوق های پروژه می تواند باعث توسعه و

 افزایش عمق بازار شود.
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کشاورزی 

فعالیت های دریا محور در 
سواحل مکران افزایش 

می یابد

 تأمیــن نهاده های دامی و تکمیل زنجیره غذایی دام طیور و آبزیان در 
سال های اخیر به موضوع مهمی در کشور تبدیل شده و طبق آمارها بخش 
عمده ای از نهاده های دامی و علوفه مورد نیاز کشــور وارداتی اســت. از این 
رو بخش مهمی از واردات ایران در ســال های گذشــته به نهاده های دامی 

اختصاص یافته است.

بــا توجه به توضیحات بالا و اهمیت این موضــوع برگزاری رویدادهای 
سرمایه گذاری و نمایشگاه معرفی دستاوردهای دانش پایه این حوزه به نقش 

آفرینان این صنعت از اهمیت بالایی برخوردار است.
طبق داده های مطرح شده در این نشست از مجموع ۲۴ میلیون تن نیاز 
نهاده دامی کشور در سال ۱۴۰۰، ۷۵ درصد به واردات و ۲۵ درصد به تولید 

اختصاص داشته است و در سال ۱۴۰۰، ۹.۶ میلیون تن حجم واردات ذرت 
بوده که ارزش دلاری آن برابر با ۳.۴ میلیارد دلار بوده است. همچنین ۲.۳ 
میلیون تن سویا به ارزش دلاری ۱.۲ میلیارد دلار وارد شده است. همچنین 
۳.۳ میلیون تن جو نیز به ارزش دلاری ۱.۶ میلیارد دلار در ســال ۱۴۰۰ 

وارد شده است.

  امنیت غذایی و رفع مشکلات دام و طیور
در این همایش که بیش از ۲۵ شــرکت و مؤسســه دانش بنیان حضور 
داشتند، محمد جواد عسکری، رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس در حمایت 
از شرکت های دانش بنیان حوزه دام و طیور بیان کرد: ما به دولت اعلام کردیم 
که ظرفیت ها و قابلیت ها در این حوزه را اعلام کند و شرکت های دانش بنیان و 
مراکز علمی دانشگاهی و آموزش عالی مثل دانشگاه و دانشکده های کشاورزی 
سازمان ها و نهادها که در این حوزه ظرفیت دارند وارد کار شوند و در قالب 
شرکت های دانش بنیان با ارائه طرح ها و برنامه های خود مسیر را به گونه ای 

طی کنند که مشکلات در این حوزه برطرف و هموار شود.
او همچنین به شرکت های دانش بنیان اشاره کرد و گفت: مجلس برای 
امنیــت غذایی و رفع مشــکلات دام و طیور و نهاده هــای دامی هم اعتبار 
گذاشته است هم و فضا را مهیا کرده است؛ به طوری که تمام نهادها باید با 
شرکت های دانش بنیان که در این عرصه فعالیت می کنند و طرح و برنامه ای 
در بخش کشــاورزی برای رفع مشکلات این حوزه و حتی ایده های جدید 
 دارند همکاری کنند و از سوی مجلس هیچ گونه بهانه یا عدم همکاری قابل

 پذیرش نیست.
یاسر خانی، مدیرعامل یکی از شــرکت های دانش بنیان نیز اظهار کرد: 
کارهای علمی زیادی در کشــور در بحث خوراک دام انجام شــده است که 
متأسفانه به تجاری سازی نرسیده و در کتابخانه ها خاک می خورد. بنابراین 
ما رسالت خود را سرمایه گذاری روی این طرح ها قرار دادیم. از همین رو در 
اختتامیه رویداد پل ســرمایه گذاری خوراک دام، یکی از شرکت های دانش 
بنیان از میان ۴۴ طرح رویداد با دو طرح منتخب توافق ســرمایه گذاری به 

ارزش بیش از ۱۰ میلیارد تومان منعقد کرد.
گفتنی اســت ایــن همایــش در ۳۱ اردیبهشــت ماه در محل دائمی 
نمایشــگاه های بین المللی تهران در محورهای »فناوری های نوین در تولید 
خوراک دام«، »افزایش بهره وری و کاهش ضریب تبدیل«، »استفاده از گیاهان 
مقاوم به شوری آب و خاک«، »استفاده از خوراک های نامتعارف و پسماند«، 
»افزودنی های مجاز خوراک دام و طیور«، »استفاده از بیوتکنولوژی در تهیه 
خوراک دام«، »نوآوری در تجهیزات، بسته بندی و حمل ونقل و بهره برداری 

از گیاهان نوین« و »تغییر الگوی کشت« برگزار شد.

مزدک جمشیدی    |   در یک همایش کارشناسی اعلام شد؛ از مجموع ۲۴ میلیون تن نیاز نهاده دامی کشور در سال ۱۴۰۰ حدود ۷۵ درصد از طریق واردات و ۲۵ درصد 
در داخل کشور تولید شده است.

مجلس برای امنیت غذایی 
و رفع مشکلات دام و طیور 

و نهاده های دامی هم اعتبار 
گذاشته است.

تولید ۲۵ درصد از نهاده دامی مورد نیاز کشور در داخل

 کارگاه جوانی جمعیت در شرکت آب وفاضلاب 
استان بوشهر برگزار شد

به گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب 
و فاضلاب استان بوشهر، کارگاه حمایت از طرح جوانی 
جمعیت و همچنین ســبک زندگــی در بهبود روابط 
زوجین با حضور افشارپور روانشناس خانواده و محقق 
جمعیت شناسی در سالن اجتماعات شرکت برگزار شد.
این کارگاه بــا توجه به رویکــرد وزارت نیرو در اجرای 
قانون جوانی جمعیت و حمایت از خانواده به عنوان یکی 
از تاکیدات ویژه مقام معظم رهبــری )مدظله العالی( 

برگزار شد.
حمایت از خانواده و جوانی جمعیــت از جمله قوانین 
مترقی در تعالی و توسعه کشور است که ظرف چند سال 

اخیر مورد توجه ویژه قرار گرفته است.
شرکت آبفای استان بوشهر با هدف اجرای قانون جوانی 
جمعیت از همه ظرفیت ها استفاده کرده تا این طرح را 

با اجرا برنامه هایی فاخر پیاده سازی کند.

  استقبال پرشور شهروندان بوشهری از ۴۰ غرفه 
سازمان فرهنگی شهرداری 

مراســم اختتامیه فعالیت ۴۰ غرفه سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری بوشهر با استقبال پرشور 

شهروندان برگزار شد. 
به گزارش واحد خبر و رســانه مدیریــت ارتباطات و 
امور بین الملل شــهرداری بندر بوشهر، این غرفه ها در 
حوزه های مشــاوره، روان شناســی، خدمات پزشکی، 
حقوقــی، فرهنگی، ورزشــی، عفاف و حجــاب، غذا و 
تغذیه برگزار و مورد استقبال همشهریان و خانواده های 

بوشهری قرار گرفت. 
در همین راســتا رئیس ســازمان فرهنگی اجتماعی و 
ورزشی شــهرداری بندر بوشــهر، عنوان کرد: نمایش 
فیلم سینمایی غریب به مناســبت سوم خرداد سالروز 
آزادســازی خرمشــهر، جشــن پیروزی و آزادسازی 
خرمشهر همراه با تجلیل از ۱۳۷ شهید بوشهر، اجرای 
سرود در میدان انقلاب، مراسم سلام فرمانده ۲ با حضور 
ابوذر روحی )۶ خرداد( و اجرای ســرود در سطح شهر 
به صورت سیار از دیگر برنامه های ســازمان فرهنگی، 

اجتماعی شهرداری بندر بوشهر است.
امیرحســین احمدپور ادامه داد: جشن میلاد امام رضا 
علیه الســلام نیز در تاریخ نهم خرداد با نورافشــانی از 
میدان شهید رئیسعلی دلواری آغاز شده و سپس همراه 
با کاروان شادی تا پارک بهزاد ادامه پیدا می کند. ادامه 
جشن نیز در پارک بهزاد با حضور خدام رضوی برگزار 

می شود.

  رتبه برتر شرکت برق منطقه ای خوزستان در 
حوزه سنجش و پایش انرژی

اهواز- مهدی یزدانــی نوگورانی- بر اســاس ارزیابی 
شرکت مدیریت شبکه برق ایران، شرکت برق منطقه ای 
خوزستان در ســال ۱۴۰۱ در حوزه سنجش و پایش 

انرژی رتبه برتر را کسب کرد.
بر اســاس اعلام شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران، 
عملکرد شرکت های برق منطقه ای در حوزه سنجش و 
پایش انرژی طی سال ۱۴۰۱ مورد بررسی قرار گرفت که 
شرکت برق منطقه ای خوزستان حائز رتبه های برتر شد.

به گفته مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل شرکت 
مدیریت شــبکه برق ایران، شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزستان پیشرفت بسیار قابل ملاحظه ای در این حوزه 

داشته است.
از جمله مهم ترین اقدامات که باعث شــده شرکت برق 
منطقه ای خوزستان حائز رتبه های برتر شود می توان 
به نصب کنتور در مبادی فاقد کنتور، رفع اشــکال در 
ایســتگاه های فاقد موازنه انرژی در ســطوح مختلف، 
بهینه سازی در ایستگاه ها به منظور بهبود کیفیت قرائت 
لحظه ای، برطرف کردن مشــکلات مخابراتی، تعویض 
باتری، اتصال تغذیه کمکی، رفع اشکال کنتورها و رفع 

اشکال مودم ها اشاره کرد.
لازم به ذکر اســت که بیش از ۳۳۰۰ کنتــور بازار برق 

در شبکه شرکت برق منطقه ای خوزستان فعال است.
شــرکت برق منطقه ای خوزستان مســئولیت انتقال 
برق در دو استان خوزســتان و کهگیلویه و بویراحمد 

را بر عهده دارد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/03/06
شماره : 1410

مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان، عملیات پیشبردی و راهبردی دریامحور در توسعه سواحل مکران را از مهم ترین فعالیت های سال جاری بنادر شهید باهنر و شرق استان اعلام کرد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، »حمیدرضا محمدحسینی تختی« افزود: در نشست شورای اداری شهرستان بندرعباس به ریاست فرماندار بندرعباس که در بندر شهید باهنر برگزار 

شد، بنادر را عامل مهمی در جهت پیشبرد و ترقی اقتصاد دریا محور دانست و گفت: فعالیت های دریامحور در این سواحل افزایش می یابد.  
وی با اشــاره به دســتاوردهای مهم در حوزه دریایی و بندری در ســال گذشــته ادامه داد: با توجه با چند منظوره بودن تمامی بنادر شرق استان از نظر تجاری و مسافری، این بنادر نقطه عطفی در جهت جذب 

سرمایه گذاران داخلی است.  
مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان افزود: در سال پیش رو با استفاده از توان زیرساختی و ظرفیت های عملیاتی بنادر به ویژه در بنادر کوچک سواحل مکران شاهد رشد و ارتقا جایگاه در بازارهای 

کشورهای حوزه خلیج فارس خواهیم بود. 

بازطراحی ساختار اداره بنادر جنوبی با تکیه بر تقویت نیروی انسانی متخصص
معاون برنامه ریزی، توسعه مدیریت و منابع سازمان بنادر و دریانوردی، یکی از موضوعاتی 
جدی و مهم در این سازمان را بازطراحی ساختار اداره بنادر جنوبی متناسب با مسئولیت های 

جدید  دربعد  تقویت نیروی انسانی متخصص و نخبه عنوان کرد.  
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، "حسن بیک محمدلو" 
در حاشیه نشست شورای برنامه ریزی، توسعه مدیریت و منابع اداره کل و بنادر تابعه استان 
هرمزگان توجه دولت به توسعه دریامحور را فرصتی برای رونق فعالیت های اقتصادی در 
بنادر دانست و اظهار داشت: یکی از موضوعاتی که در سازمان بنادر و دریانوردی با جدیت 
دنبال می شــود، متناسب ســازی وظایف و  فعالیت جدی بندری و دریایی بنادر براساس 

مسئولیت های جدید وجذب نیروهای  انسانی آن است . 
 وی با بیان اینکه بازدید از بنادر در راستای احصا مشکلات و ارائه راهکارهای مناسب 
با هرف رفع مشکلات و  تقویت نیروی انسانی متخصص است، گفت: این مهم به خصوص 
با اولویت استان های جنوبی که با شرایط ویژه ای مانند قرارگیری در مناطق کم برخوردار 
و مناطقی که از نظر آب و هوایی به توجه و رســیدگی بیشتری نیاز دارند، در دستور کار 

قرار گرفته است. 
 معاون برنامه ریزی، توســعه مدیریت و منابع سازمان بنادر و دریانوردی تصریح کرد: 
مهم ترین موضوع در این راســتا طراحی و بازطراحی ساختار اداره بنادر جنوبی است و با 
توجه به اینکه برخی وظایف جدید و برخی بنادر جدید به لحاظ توســعه  تجاری درحال 
شکل گیری و اضافه شدن به مجموعه سازمان بنادر و دریانوردی هستند این مهم در دستور 

کار  سازمان قرار گرفته است. 
 بیک محمدلو افزود: با توجه به تاکیدهای رهبر معظم انقلاب و دولت سیزدهم برروی 
مســاله سواحل مَکُران، بحث توسعه بندر مَکُران در دستور کار قرار دارد و مطالعات اولیه 
اقتصادی آن انجام شده و مطالعات فنی کار نیز در حال انجام  است و باید ساختار مناسب 
آن برای اداره این بندر نیز به عنوان یک بندر بزرگ در شرق استان هرمزگان مورد توجه 

قرار بگیرد و علاوه برآن بنادر حوزه غرب استان نیز مورد توجه بیشتری قرار بگیرند.
وی در این رابطه به عملکرد بالای ۱۰ میلیون تن کالا در بندرلنگه در غرب اســتان 
هرمزگان اشاره کرد و گفت: به تناسب این عملکرد ظرفیت اداری این بندر نیز باید مورد 

بررسی مجدد قرار بگیرد.
 معاون سازمان بنادر اضافه کرد: در حوزه گردشگری دریایی به ویژه بندر شهید حقانی 
به عنوان بزرگترین بندر مســافربری کشور نیز با طراحی مناسب در حوزه نیروی انسانی 

می توان امنیت سفرهای دریایی را برای هموطنان ارتقا داد. 
 بیــک محمدلــو در بخــش دیگری بــه ۱۰۰ مجوز بــرای جذب نیروهــای نخبه 
توزیع شــده در ستاد ســازمان بنادر و استان های ساحلی از مســیر بنیاد ملی نخبگان 
و ســازمان اداری و اســتخدامی اشــاره کــرد و افزود: از ایــن تعداد ۴۵ نفــر در بنیاد 
 ملــی نخبگان نهایی شــده و اســتان هرمــزگان از این اتفاق نیز بهر ه مند خواهد شــد 
و مابقــی ظرفیت تا میزان ۱۰۰ نفر نیز پس از انجام فرایندهای علمی و تخصصی جذب 

خواهند شد.
 وی خاطرنشان کرد: این توافق و همفکری با بنیاد ملی نخبگان و سازمان امور استخدامی 
وجود دارد که به هر میزان نیازمندی در ســازمان امور استخدامی برای مشاغل تخصصی 

وجود داشته باشد، از محل جذب نخبگان تامین شود.

تولید گندم ایران با رشد ۱۰ درصدی به ۱۴.۵ میلیون تن می رسد
 

کیفیت بخشی محصولات کشاورزی با دانش روز تحقق می پذیرد
 اســتاندار گیلان با بیان اینکه کیفیت بخشــی محصولات 
کشاورزی با دانش روز تحقق می پذیرد، گفت: مشکلی در رابطه با 

صادرات محصولات کشاورزی گیلان وجود ندارد.
 اسدالله عباسی عصر چهارشنبه در نشست شورای کشاورزی 
گیلان اظهار کرد: کشاورزی گیلان در جایگاه پایین تر از حد ظرفیت 

خود قرار دارد و باید تلاش بیشتری در این بخش صورت گیرد.
وی با تاکید بر به روز رسانی صنعت کشاورزی افزود: توفیق در 
کشاورزی و رشد و توسعه این بخش با به روز رسانی و دانش پایه 

کردن، محقق می شود.
استاندار گیلان با بیان اینکه کشاورزی بر پایه دانش بنیان منجر به برجسته سازی این بخش می شود، گفت: کشاورزی گیلان 

نیازمند تحولی عظیم در حوزه مکانیزاسیون و بهره گیری از دانش روز است.
عباسی با بیان اینکه ضریب نفوذ دانش در حوزه کشاورزی پایین است، اضافه کرد: بخش کشاورزی باید با استفاده از ظرفیت های 

موجود و دانش آموختگان توسعه پیدا کند.
وی با بیان اینکه اقتصاد گیلان به کشاورزی وابسته است، افزود: بسیاری از محصولات کشاورزی گیلان راهبردی و صادرات 

محور بوده از اینرو باید بهره وری و کیفیت آنها را مورد توجه قرار داده و ارتقا دهیم.
استاندار گیلان با تاکید بر کیفیت بخشی به محصولات کشاورزی استان اضافه کرد: محصولات کشاورزی گیلان باید به نحو 

احسنت برداشت، بسته بندی و عرضه شود.
عباســی با بیان اینکه کیفیت بخشــی محصولات کشاورزی با دانش روز تحقق می پذیرد، گفت: مشکلی در رابطه با صادرات 

محصولات کشاورزی گیلان وجود ندارد و دامنه صادرات به کیفیت محصولات مرتبط است.
وی با تاکید بر ضرورت توجه و توسعه تمام بخش های کشاورزی گیلان افزود: رونق بخشی صنعت چوب گیلان باید در اولویت 
قرار گیرد.اســتاندار گیلان با اشــاره به قرارگیری استان در رتبه سوم تولید مرغ بیان کرد: باید شرایط به گونه ای باشد که مردم 
دغدغه و نگرانی بابت تأمین مرغ نداشته باشند.عباسی با بیان اینکه بخشی از مرغ تولیدی گیلان به پایتخت ارسال می شود، اضافه 

کرد: جوجه ریزی ها و تعداد مرغ های تحویلی به کشتارگاه ها باید نظارت شود تا مشکلی در تأمین و عرضه مرغ ایجاد نشود.

مدیرکل دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی از ۱۲۰ میلیون 
قطعه جوجه ریزی در خرداد ماه خبر داد و گفت: با توجه به جوجه 
ریزی های اخیر، نه تنها کمبودی در تولید گوشت مرغ مورد نیاز 
کشور نداریم، بلکه بیش از نیاز کشور جوجه ریزی انجام شده است 

و هیچ مشکلی برای تولید گوشت مرغ وجود ندارد.
امید امینیدر خصوص وضعیت تولید مرغ کشور افزود: در اواخر 
سال گذشته قیمت مرغ به دلیل افزایش عرضه با کاهش قیمت 
روبرو شــد که مرغداران حتی نتوانســتند کالایشان را با قیمت 
مصــوب عرضه کنند؛ همین امــر در مقاطعی باعث ضرر و زیان 

تولیدکنندگان شد، در حالی که تولید باید برای تولیدکنندگان صرفه اقتصادی داشته باشد.
مدیرکل دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: بنابراین جوجه ریزی در آن مقطع کاهش پیدا کرد تا جایی که 
در سه تا چهار هفته اخیر شاهد کاهش تولید و عرضه جزیی گوشت مرغ شدیم و همین باعث التهاب در بازار گوشت مرغ شد.

وی با بیان اینکه اکنون تولید گوشــت مرغ کشــور افزایش یافته و به وضعیت نرمال نزدیک می شویم، گفت: با افزایش تولید 
گوشــت مرغ از شــرایط التهابی عبور کرده ایم تا جایی که اکنون تولید کشور بیش از نیاز بازار است، به طور مثال میزان جوجه 
ریزی ما در اسفندماه ۸۵ میلیون قطعه، فروردین ماه ۱۰۷ میلیون قطعه و اردیبهشت ماه ۱۱۴ میلیون قطعه بود که این میزان 

برای خردادماه به ۱۲۰ میلیون قطعه رسیده است.
امینی خاطرنشان کرد: این وضعیت نشان می دهد که تولید گوشت مرغ در خردادماه بیش از نیاز کشور است، زیرا در گذشته 

این میزان تولید برنامه ریزی شب عید بود.
وی با اشاره به اینکه هیچ مشکلی برای تولید گوشت مرغ وجود ندارد، ما تقریباً روی شرایط پیک تولید هستیم، گفت: نگرانی 

برای تولید و عرضه گوشت مرغ در این مقطع و روزهای آتی وجود ندارد.
مدیرکل دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی ظرفیت واقعی تولید گوشت مرغ کشور را ۳.۵ میلیون تن در سال دانست و 
افزود: برنامه ریزی تولید هر ساله بر اساس تقاضای داخلی است؛ بنابراین امسال برنامه ریزی تولید ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تن گوشت 

مرغ بر اساس کشش و تقاضای بازار داخلی را داریم که در صورت مازاد تولید نیز می توانیم برنامه ریزی صادراتی داشته باشیم.

 وزارت کشاورزی آمریکا پیش بینی کرد تولید گندم ایران با رشد ۱۰ درصدی در 
سال زراعی جاری به ۱۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تن برسد.

 وزارت کشاورزی آمریکا در گزارشی از وضعیت تولید و تجارت غلات در دنیا پیش 
بینی کرده است تولید گندم ایران در سال زراعی جاری با رشد ۱۰ درصدی نسبت 
به سال قبل مواجه شود و به ۱۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تن برسد.ایران در سال زراعی 
گذشته ۱۳ میلیون و ۲۰۰ میلیون تن گندم تولید کرده بود که بر اساس این گزارش 
پیش بینی می شود تولید گندم ایران در سال زراعی جاری ۱ میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
بیشــتر از سال قبل باشد.این در حالی است که تولید گندم دنیا در سال جاری رشد 
محسوســی نسبت به سال قبل نخواهد داشت و از ۷۸۸ میلیون تن در سال قبل به 

۷۸۹ میلیون تن در سال ۲۰۲۳ خواهد رسید.

  ایران دوازدهمین تولیدکننده بزرگ گندم دنیا
ایــران با تولید ۱۴ میلیــون و ۵۰۰ هزار تنی گندم در ســال ۲۰۲۳ در جایگاه 
دوازدهمین تولیدکننده بزرگ گندم دنیا در این سال قرار خواهد گرفت. چین با تولید 
۱۴۰ میلیــون تنی بزرگ ترین تولیدکننــده گندم خواهد بود و اتحادیه اروپا با ۱۳۹ 

میلیون تن و هند با ۱۱۰ میلیون تن در رتبه های دوم و ســوم قرار خواهند داشــت. 
روسیه، کانادا، استرالیا، پاکستان، آرژانتین، ترکیه، اوکراین و انگلیس نیز در رتبه های 
چهارم تا یازدهم قرار خواهند گرفت.پیش بینی شــده اســت تولید گندم روسیه که 
درگیر جنگ اوکراین است ۱۱ درصد در سال ۲۰۲۳ کاهش یابد و به ۸۱ میلیون و 
۵۰۰ هزار تن برسد. تولید گندم اوکراین نیز ۲۱ درصد کاهش خواهد یافت و به ۱۶ 

میلیون و ۵۰۰ هزار تن خواهد رسید.

  ذخایر گندم ایران بیش از ۴ میلیون تن برآورد شد
بر اساس این گزارش ایران در سال زراعی گذشته بالغ بر ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تن 
گندم وارد کرده و انتظار می رود این رقم در سال جاری به ۴ میلیون تن کاهش یابد.

وزارت کشاورزی آمریکا حجم ذخایر گندم ایران در پایان سال ۲۰۲۲ را ۴ میلیون 
و ۴۴۰ هزار تن برآورد و پیش بینی کرده است ایران در پایان سال ۲۰۲۳ نیز همین 

مقدار ذخیره گندم داشته باشد.

  پیش بینی افزایش ۷ درصدی تولید جو ایران
تولید جو در ایران به عنوان یک غله مهم دیگر در سال زراعی جاری با افزایش ۷ 
درصدی معادل ۲۰۰ هزار تن نســبت به سال قبل مواجه خواهد شد و به ۳ میلیون 
و ۲۰۰ هزار تن خواهد رسید. ایران در سال پیش ۳ میلیون تن جو تولید کرده بود.

بر اساس این گزارش ایران در سال پیش ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن جو وارد کرده بود 
که پیش بینی شده است در سال جاری نیز ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تن جو وارد ایران شود.

هیچ کمبودی در تولید گوشت مرغ نداریم
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نشست مدیریت مصرف 
برق در استانداری خوزستان 
برگزار شد

نشست مدیریت مصرف برق در استان خوزستان با حضور استاندار و مدیران صنعت برق با موضوع مدیریت مصرف برق در تابستان ۱۴۰۲ برگزار شد.
در این نشست محمود دشت بزرگ مدیرعامل این شرکت و دیگر مدیران صنعت برق گزارشی از وضعیت شبکه برق، لزوم مدیریت مصرف و مشوق های در نظرگرفته شده برای کاهش مصرف برق 

در بخش خانگی ارائه کردند.
علی اکبر حسینی محراب استاندار خوزستان در این نشست گفت: مدیریت مصرف برق در تابستان بایستی به شکلی انجام شود که روند تولید و اشتغال آسیب نبیند و خاموشی صنایع حتما با هماهنگی 
قبلی باشد.وی با تاکید بر فرهنگ سازی صرفه جویی در مصرف انرژی از طریق رسانه ها و فضای مجازی افزود: فعالیت ماینرهای رمز ارز نیز حتما بایست در زمان اوج مصرف متوقف شود هرچند که این 

نوع فعالیت در تمام اوقات به کلی ممنوع است.
استاندار خوزستان تصریح کرد: اقدامات لازم جهت مدیریت مصرف برق به گونه ای انجام شود که در بخش خانگی مردم استان در تابستان پیش رو با خاموشی و قطعی برق مواجه نشوند.

مزدک جمشیدی    | رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق گفت:از ابتدای دولت سیزدهم 
۶ هزار مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور اضافه شد و مدیریت انرژی در این مدت، دقیق و با کمترین 

قطعی برق بوده است.

 از ابتدای دولت سیزدهم ۶ هزار مگاوات به
 ظرفیت تولید برق اضافه شد

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/03/06
شماره : 1410

مصرف انرژی در کشور 
بالاست و هنوز قدردان 
انرژی نیستیم و باید به 

مصرف بهینه انرژی توجه 
شود. 

 محمود کمانی در مراسم رونمایی و افتتاح خط تولید کولر آبی پلیمری مجهز به موتور کم مصرف در شرکت کاوه کویر 
کاشان افزود:در سال ۱۴۰۰ برنامه ریزی ها به مثل سال ۱۴۰۱ دقیق نبود و قطعی برق زیادی را شاهد بودیم ،امسال هم 

با برنامه ریزی دقیق به دنبال مدیریت صحیح انرژی در طول سال هستیم.
وی اظهار کرد: در ســال جاری برنامه ریزی ما به شــکلی اســت که ۷۳ هزار مگاوات در اوج مصرف داریم ، ۶۳ هزار 

تقدیر از مسئول و کارشناس روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری به مناسبت هفته روابط عمومی 
تقدیر از مسئول و کارشناس روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان بوشهر به نمایندگی از تمامی رابطان روابط عمومی شهرستانها توسط مدیر 

کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان بوشهر مهندس گرشاسبی
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری به نقش روابط عمومی اشــاره کرد و گفت 
،،بدون شــک امروزه نقش روابط عمومی در ســازمانها نه تنها به عنوان یک واحد 
تشریفاتی و حتی اجرایی، بلکه به عنوان یک سامانه راهبردی، مشورتی و مدیریتی 
و عنصر اصلی و ارزنده در ارتقاء و پیشــرفت ســازمان اســت که از جایگاه ویژه  و 
رفیعی برخوردار اســت و بدون روابط عمومی هیچ فعالیتی در ســازمان ها و نهادها 
نمود واقعی نمی گیرد و منعکس نمی گردد، به همین جهت شــفاف سازی، اطلاع 
رســانی مطلوب و به موقع و برقراری ارتباطات دو ســویه میان افراد و سازمان ها از 

اهم وظایف روابط عمومی هاست .
 ایشــان..   فرا رســیدن ۲۷ اردیبهشــت ، گرامیداشــت روز ارتباطات و روابط 
عمومــی را به مدیران، کارشناســان، همکاران و فعالان زحمتکش و ســختکوش 

عرصــه روابط عمومی کشــور بویــژه همکاران روابــط عمومــی اداره کل منابع 
طبیعــی و شهرســتان های ده گانه اســتان ســرافراز بوشــهرتبریک گفت و در 
 پایان با اهدا لوح ســپاس از مســئول روابط عمومی و کارشــناس آن حوزه تقدیر 

نمــود مدیــر کل منابع طبیعی و آبخیزداری به نقش روابط عمومی اشــاره کرد و 
گفت ،،بدون شــک امروزه نقش روابط عمومی در ســازمانها نه تنها به عنوان یک 
واحد تشــریفاتی و حتی اجرایی، بلکه به عنوان یک ســامانه راهبردی، مشورتی و 
مدیریتی و عنصر اصلی و ارزنده در ارتقاء و پیشــرفت ســازمان است که از جایگاه 
ویژه  و رفیعی برخوردار اســت و بدون روابط عمومی هیچ فعالیتی در ســازمان ها و 
نهادها نمود واقعی نمی گیرد و منعکس نمی گردد، به همین جهت شفاف سازی، 
اطلاع رسانی مطلوب و به موقع و برقراری ارتباطات دو سویه میان افراد و سازمانها 

از اهم وظایف روابط عمومی هاست .
 ایشان..   فرا رسیدن ۲۷ اردیبهشت ، گرامیداشت روز ارتباطات و روابط عمومی 
را به مدیران، کارشناســان، همکاران و فعالان زحمتکش و سختکوش عرصه روابط 
عمومی کشور به ویژه همکاران روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و شهرستانهای 
ده گانه استان سرافراز بوشهرتبریک گفت و در پایان با اهدا لوح سپاس از مسئول 

روابط عمومی و کارشناس آن حوزه تقدیر بعمل آورد.

بررسی احداث پست فوق توزیع برق شهرستان دزپارت در جلسه شورای اداری با حضور استاندار
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان گفت: احداث خط و پست برق فوق توزیع 
در شهرستان دزپارت به دلیل فاصله زیاد از شبکه فوق توزیع خوزستان )۵۰ کیلومتر( 
نیاز به سرمایه گذاری هزار میلیارد تومانی دارد که به دلیل حجم بالای سرمایه گذاری 

در قالب بسته بانک توسعه اسلامی در حال پیگیری است.
محمود دشت  بزرگ در جلسه شورای اداری شهرستان دزپارت که با حضور علی اکبر 
حســینی محراب استاندار خوزستان و عبدالله ایزدپناه نماینده مردم این شهرستان در 
مجلس شورای اسلامی برگزار شد، بیان کرد: ۳ شرکت برق منطقه ای فارس، مازندران 
و خوزستان متقاضی دریافت تسهیلات از بانک توسعه اسلامی هستند و در صورتی که 
شــرکت برق منطقه ای خوزستان در اولویت قرار بگیرد پروژه های که به اعتبارات قابل 

توجهی نیاز دارند مانند ایستگاه فوق توزیع دزپارت عملیات اجرایی آنها آغاز می شود.
وی با بیان اینکه برق مورد نیاز شهرستان دزپارت در فصل سرد ۲ مگاوات و در پیک 
تابستان ۹ و یک دهم مگاوات است، افزود: این میزان برق از طریق فیدر اختصاصی از 
ایستگاه آنزان در شهر ایذه تامین برق می شود و علاوه بر این، دو فیدر دیگر از پست های 

برق آنزان و ایذه برق تاسیسات نفتی و مجموعه فرآب را تامین می  کند که شرکت توزیع 
با انجام هماهنگی های لازم می تواند از ظرفیت خالی این دو فیدر نیز برای تامین برق 
مازاد شهرستان استفاده کرد.وی ادامه داد: شرکت توزیع نیروی برق خوزستان همچنین 
می تواند از ایستگاه برق آنزان ایذه خط ۳۳ کیلوولت برای تامین برق شهرستان دزپارت 

)دهدز( استفاده کند. مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان، تصریح کرد: سازمان 
ســاتبا ۵ هزار سلول خورشــیدی ۵ کیلوواتی برای خوزستان اختصاص داده است که 

می تواند در تامین برق شهرهای کوچک و روستاها کاربرد داشته باشد.
دشت بزرگ با بیان اینکه ۵ کیلووات عدد کمی نیست و در شهرستان دزپارت کاربرد 
خوبی خواهد داشــت، اضافه کرد: این سلول های خورشیدی در قالب تسهیلات ارزان 
قیمت ۴ درصدی برای خریداران در نظرگرفته شده تا متقاضیان با خریداری این پنل ها 
هم برق مورد نیاز خود را تامین کنند و هم با فروش برق مازاد خود به شرکت های برق 

منطقه ای و توزیع، درآمد قابل توجهی کسب کنند.
بازدید از پســت ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت ایذه و پست ۴۰۰ کیلوولت باغملک اصلی از 
دیگر برنامه های مدیرعامل و معاونان برنامه ریزی و بهره برداری شــرکت برق منطقه ای 
خوزستان از ناحیه مارون بوده است.ترانس سوم پست ۴۰۰ کیلوولت باغملک با ظرفیت 
۲۰۰ مگاولت در مراحل پایانی نصب است و با در مدار قرار گرفتن آن، ظرفیت پست 

باغملک به ۶۰۰ مگاولت آمپر خواهد رسید.

  اعلام جزییات آزمون استخدامی شرکت 
نفت ستاره خلیج فارس

مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس از اعلام 
جزییات آزمون استخدامی شــرکت نفت ستاره 
خلیج فارس به منظور ایجاد اشتغال زایی و تکمیل 
نیروهای مورد نیاز در واحدهای مختلف عملیاتی 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی و بین الملل شرکت نفت 
ستاره خلیج فارس، علیرضا جعفرپور بیان کرد: این 
شرکت به منظور ایجاد اشتغال زایی و تکمیل نیرو 
های مورد نیاز خود در واحدهای مختلف عملیاتی 
نسبت به استخدام نیرو در قالب آزمون استخدامی 

کرده است.
وی ادامه داد: داوطلبانی کــه در مدت زمان اعلام 
شده اقدام به نام نویســی کرده بودند از عصر روز 
دوشنبه مورخه ۲۵/۰۲/۱۴۰۲ با مراجعه به سایت 
www. سازمان سنجش آموزش کشــور به نشانی

sanjesh.org جهت دریافت کارت ورود به جلسه 
آزمون اقدام فرمایند.

جعفرپور تصریح کرد: متقاضیان توجه داشته باشند 
که برای شرکت در آزمون باید حتماً کارت ورود به 

جلسه و کارت ملی خود را به همراه داشته باشند.
وی اضافه کرد: آزمون برای داوطلبان مقطع دیپلم 
روز پنج شــنبه مورخ ۲۸/۰۲/۱۴۰۲ ساعت ۸:۰۰ 
صبح و همچنین برای داوطلبان مقطع کارشناسی 
ظهر جمعه مورخ ۲۹/۰۲/۱۴۰۲ ســاعت ۱۴:۳۰ 
آغاز می شود لذا داوطلبان در زمان اعلامی در جلسه 

آزمون حضور یابند.
مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس تعداد 
کل ثبت نام کنندگان را ۹۱۶۲ نفر برشــمرد که از 
این تعداد داوطلبــان در مقطع دیپلم ۳۲۱۲ نفر و 
تعداد شــرکت کنندگان در مقطع کارشناسی نیز 

۵۹۵۰ نفر هستند.
گفتنی اســت حوزه امتحانی آزمون جذب نیروی 
انسانی شرکت نفت ســتاره خلیج فارس در کارت 

ورود به جلسه آزمون داوطلبان درج شده است.

  بازدید مدیرعامل شــرکت بهره برداری 
نفت و گاز غرب از بیست وهفتمین نمایشگاه 

بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران، علی رضایی مدیرعامل شرکت بهره 
برداری نفت و گاز غرب با همراهی جمعی از مدیران، 
روسا و کارشناسان این شرکت از بیست وهفتمین 
نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 

بازدید نمودند.

  تعویض و احداث خطوط لوله انتقال نفت

عملیات تعویــض و احداث خطــوط لوله جریانی 
انتقال نفت و گاز در شرکت بهره برداری نفت و گاز 
مسجدســلیمان انجام شــد.رئیس اداره تعمیرات 
خطــوط لوله شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز 
مسجدسلیمان با اعلام این خبر اظهار داشت: طی 
۲ پروژه مجزا که با همت کارکنان ســخت کوش و 
خستگی ناپذیر این اداره صورت گرفت ضمن تعویض 
خط لوله بین ایستگاه پمپاژ تا واحد فرآورشی ، برای 
ایمن ســازی انتقال گاز یکی از چاه هــا ، خط لوله 
جدید احداث گردید .محمد مراد مرادی افزود : در 
عملیات نخست خط لوله ۸ اینچ و رو زمینی ایستگاه 
پمپاژ ناحیه مرکزی که وظیفه انتقال نفت به یکی از 
واحدهای فرآورشی را بر عهده دارد با انجام بازرسی 
های فنی تشخیص داده شــد که نیازمند اصلاح و 
تعویض می باشد .وی افزود : با توجه به کوهستانی 
بودن مســیر و وجود رودخانه فصلی، کار با درجه 
حساسیت بالا توسط همکاران پیگیری و ۱۰۰۰ متر 
خط لوله که نیازمند تعویض تشخیص داده شد توسط 
همکاران پرتلاش تعویض گردید .وی ادامه داد : در 
اقدامی دیگر و به منظور ایمن سازی انتقال، خط لوله 
۴ اینچ یکی از چاه های گازی واقع در منطقه  هفتکل 
از سوی کارشناسان مربوطه تشخیص داده شد که 
۲۵۰۰ متر از مسیر چاه تا واحد فرآورشی می بایست 
جمع آوری و خط لوله جدید احداث شــود .مرادی 
ادامه داد : به همین منظور و علیرغم کوهســتانی و 
صعب العبور بودن منطقه، پرسنل زحمت کش اداره 
تعمیرات خطوط لوله بار دیگر پای کار آمدند و طی 
مدت زمان کوتاهی توانستند خط لوله بیش از نیمی 
از مسیر را جمع آوری و خط لوله جدید را احداث و 

جایگزین نمایند .

مگاوات آن قابل تامین است و ۱۰ هزار مگاوات کسری داریم،سال گذشته نیاز مصرف کشور به انرژی 
الکتریکی در زمان اوج مصرف تابستان ۷۰ هزار مگاوات بود که ۶۰ هزار مگاوات این عدد باتوجه به 
وجود نیروگاه های متعدد حرارتی،تجدیدپذیر و غیره توســط وزرات نیرو تامین شد و برای ۱۰ هزار 

مگاوت برنامه کاهش مصرف و کنترل بار را اجرا کردیم.
رئیــس ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیر و بهره وری بــرق بیان کرد: با برنامــه ریزی خوبی که 
ســال قبل اجرا شــد در بخش خانگی قطعی برق نداشــتیم و در بخش های دیگر هم با برنامه های 
 مدیریت شــده ، مجموعه های صنعتی تنها یک روز قطعی برق داشــتند و تابســتان ســال قبل به

 خوبی سپری شد.
کمانی گفت:وزارت نیرو برنامه توسعه دارد،یک میلیارد متر مکعب در پیک تولید گاز تولید داریم که 
۱۰۰ میلیون متر مربع در روز صرف ایجاد فشار در خطوط گازی شده و بقیه آن مصرف می شود،در 
زمستان عدد مصرف خانگی به ۷۰۰ میلیون مکتر مکعب می رسد و به همین دلیل شاید امکان تامین 
گاز مورد نیاز نیروگاه های حراراتی را نداشته باشیم و لازم می شود که از سوخت مایع استفاده کنیم.

وی افزود: اســتفاده از نیروگاه های تجدیدپذیر و بهینه ســازی و کاهش مصرف، راهکار مدیریت 
دقیق انرژی اســت، تا ۱۵ ســال قبل ۸۰ درصد متوسط احداث نیروگاه ها در دنیا مربوط به نیروگاه 
های حرارتی بود و ۲۰ درصد هم نیروگاه های تجددیپذیر را به خود اختصاص می داد،سال قبل ۸۳ 
درصد کل نیروگاه های دنیا تجدیدپذیر بوده و این نشان می دهد که جهان به سمت توسعه نیروگاه 

های تجدیدپذیر در حرکت است.
وی اظهار کرد: منطقه کاشان برای ایجاد نیروگاه های تجدیدپذیر مناسب است و بنا داریم حداقل 
سه نیروگاه تجدیدپذیر در این منطقه ایجاد کنیم،باید ۱۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در این منطقه 

داشته باشیم چون به تامین انرژی کمک می کند.
رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق بیان کرد: بهینه سازی مصرف موضوع مهمی 
اســت ،در حوزه روشــنایی سال قبل ۱۶ میلیون لامپ رشته ای تولید شد و این کار به صرفه جویی 

در مصرف انرژی کمک می کند.
نماینده ویژه رییس مجلس شورای اسلامی در کاشان و آران و بیدگل هم گفت: مقام معظم رهبری 
روز گذشته در دیدار با نمایندگان مجلس شورای اسلامی به موضوع انقلابی بودن مجلس اشاره کردند 
و منظور معظم له رشد تولید و مهار تورم است و رشد تولید یعنی کمک کردن به حوزه تولید می باشد.

جواد نایینی افزود:مصرف انرژی در کشور بالاست و هنوز قدردان انرژی نیستیم و باید به مصرف 
بهینه انرژی توجه شــود،ما کشور فرامنطقه ای بوده و اراده خود را به منطقه اعلام می کنیم و امروز 
دشمن در حوزه امنیت،نظامی و سیاسی در مقابل ما شکست خورده اما در حوزه اقتصاد هنوز با مشکل 

مواجه هستیم و باید با کمک به تولید این مشکل هم رفع شود.
شرکت تولیدی کاوه کویر با افتتاح خط تولید کولر آبی پلیمری مجهز به موتور کم مصرف امکان 
تولید ۱۰ هزار کولر از این نوع در سال را دارد که با استفاده از این کولرها ۵۰ درصد در مصرف برق 

صرفه جویی می شود.
شهرســتان کاشان با جمعیت افزون بر ۳۶۴ هزار نفر در فاصله نزدیک به ۲۰۰ کیلومتری شمال 

اصفهان واقع شده است.

تامین پایدار خوراک پالایشگاهی
مدیر منطقه عملیاتی بهرگان در شرکت نفت فلات قاره ایران 
گفت: این منطقه عملیاتی در چند ســال گذشته در تولید نفت 
ســنتزی و تامین خوراک پالایشــگاه های کشور جایگاه ویژه ای 

داشته است.
 از شــرکت نفت فلات قاره ایران، علیرضا قانعی افزود: با آغاز 
تحریم های ظالمانه بر علیه کشورمان، شرکت ملی نفت ایران با 
یک چالش اساسی مواجه شد و آن این بود که در کنار تولید گاز 
از میدان گازی پارس جنوبی، محصول فرعی به نام کاندنسیت یا 
میعانات گازی که مشتری های خاص خود را دارد، بدون مشتری 

ماند. یعنی آن معدود کشورها که این محصول را از ما خریداری می کردند خرید خود را لغو کردند و کشور با این چالش مواجه 
شد که یا می بایست تولید گاز را قطع می کرد چون این محصول فرعی را نمی توانست بفروشد و یا اینکه برای این محصول فرعی 

راهکاری پیدا کند.
وی افزود: مسئولان در وزارت نفت به این نتیجه رسیدند که می توان این چالش را با انجام یک اقدام ویژه و خاص در منطقه 
بهرگان به یک فرصت تبدیل کرد، بنابراین منطقه بهرگان هم از نظر موقعیت خاص جغرافیایی و هم به لحاظ قابلیت هایی وجود 

دارد، برای تولید و انتقال نفت سنتزی انتخاب شد.
قانعی گفت: اگر به طبیعت نفت سنتزی توجه کنید متوجه می شوید با ترکیب مشخصی از میعانات گازی با نفت خامی که 
در منطقه بهرگان به طور فراوان وجود دارد می توانیم خوراک پالایشگاه های کشور را تامین کنیم، یعنی به جای اینکه میعانات 
گازی را به طور خالص بفروشیم، آن را با ترکیب های مشخصی به نفت خام ورودی به پالایشگاه های شمالی کشور تبدیل می کنیم.

به گفته قانعی، این اقدام حاصل یک سری اقدامات دشوار نرم افزاری، تفکری، مهندسی و حتی کارهای سخت افزاری در بازه های 
زمانی و شرایط آب و هوایی بسیار سخت بود. در زمانی که این موضوع به عنوان تکلیف از ما خواسته شد ما باید الزامات آن را مهیا 
می کردیم به گونه ای که در یک بازه زمانی از اواخر خرداد تا پیش از رسیدن فصل سرما که کشور به گاز زیادی نیاز دارد و تولید 
میعانات گازی خود به خود افزایش پیدا می کند می بایستی عملیات تعمیراتی روی همه خطوط لوله ای که برای این کار پیش بینی 
شده بود انجام شده و تغییراتی روی آنها به وجود بیاید.مدیر منطقه عملیاتی بهرگان افزود: برای اینکه این میعانات گازی که با 
نفت خام مخلوط شده و به نام نفت سنتزی معروف است مورد استفاده پالایشگاه ها قرار گیرد تعداد قابل توجهی پمپ های مورد 
نیاز نصب شد. همچنین باید فرآیندهای مرتبط را هم به لحاظ مسیرها و هم به لحاظ چیزی که مدنظر پالایشگاه ها است انجام 

دهیم چراکه خوراک ورودی به پالایشگاه باید مشخصه های ویژه ای داشته باشد و این به سادگی میسر نیست.

معاون وزیر نفت با تاکید بر اینکه جلوگیری از خام فروشــی 
سیاســت دولت سیزدهم است، گفت که در منطقه خلیج فارس، 
بــا توجه به ظرفیــت موجود و ظرفیت پالایشــگاه هایی که در 
دست ساخت اســت، ظرفیت پالایشــی به بیش از۱.۲ میلیون 

بشکه می رسد.
به گزارش از شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران، »جلیل سالاری« در مراسم امضای تفاهم نامه تولید پترولیوم 
کک کلسینه شده بین شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران و ســازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 

ایران )ایمیدرو(، با بیان اینکه یکی از تکالیف در وزارت نفت و شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، توســعه و 
گســترش پالایشــگاه ها و تکمیل زنجیره ارزش اســت، افزود: یکی از مهمترین برنامه ها ما حرکت از سوخت محوری به سمت 

سود محوری است.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران ادامه داد: جلوگیری از خام فروشی سیاست دولت سیزدهم 

است و بر این اساس ضروری است تا خوراک صنایع پایین دستی را تامین کنیم.
سالاری، به امضای این تفاهم نامه اشاره کرد و گفت: نیازمند تولید کک گرید آندی و اسفنجی در صنایع فولادی و آلومینیوم 
هســتیم. با مطالعاتی که انجام شــد دانش فنی بومی شــده اســت و امروز این توان را داریم تا با مولفه های که در شرکت های 

پالایشی تولید می شود به میزان کافی خوراک تولید کک آندی و اسفنجی را تامین کنیم.
وی تاکید کرد: با این اقدام می توانیم واردات کک آندی که از مســائل مهم تولید بوده و در شــرایط تحریمی از چالش های 

عمده بخش فولاد و آلومینیوم به شمار می رود را برطرف کنیم.
معــاون وزیــر نفت با بیان اینکه با برنامه ریزی انجام شــده خوراک تولید این کک تامین می شــود، افزود: در منطقه خلیج 
فارس سیاست این است که این منطقه از نظر پالایشگاه سازی به قطب انرژی تبدیل شود و در این راستا باید به سمت ساخت 

پتروپالایشگاه ها برویم.
وی اضافه کرد: اکنون در آن منطقه پالایشگاه بندرعباس با ظرفیت ۳۶۰ هزار بشکه و پالایشگاه ستاره خلیج فارس با ظرفیت 
۴۲۰ هزار بشکه وجود دارد، ساخت پالایشگاه »مهر خلیج فارس« با ظرفیت ۱۲۰ هزار بشکه و پتروپالایشگاه »شهید سلیمانی« 
با ظرفیت ۳۰۰ هزار بشــکه در دســتور کار قرار دارد و با بهره برداری از این طرح ها، در آن منطقه ظرفیت پالایشی بیش از۱.۲ 

میلیون بشکه ایجاد خواهد شد.

ایجاد ۱.۲ میلیون بشکه ظرفیت پالایشی در منطقه خلیج فارس
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سیده حبیبه مومنی  : خبرنگار گلستان - رمضانعلی سنگدوینی در نشست با خبرنگاران درگرگان ضمن تبریک هفته روابط عمومی وعرصه خبر رسانی باتقدیر از اطلاع رسانی به موقع خبرنگاران 
واهمیت دادن به مردم ، خبرنگاران و روابط عمومی ها را پل ارتباطی واقعی مردم ومسئولین دانست .سنگدوینی ،در خصوص جهاد تبیین که حضرت آقا فرموده اند ،خبرنگاران رابه راستی انتقال 
دهنده های  خبرها وواقعیت ها به مردم هستند.رمضانعلی سنگدوینی در خصوص نیاز آب شرب شهر گرگان در دوره پیک مصرف هزار و ۹۱۴ لیتر بر ثانیه بوده که میزان تولید آن ۵۱۹ لیتر بر 
ثانیه کمتر از حد نیاز شهر است.نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی افزود: بر اساس برنامه طی دو ماه آینده ۱۶۵ لیتر بر ثانیه از طریق چاه های جدید تأمین می شود و برای 
جبران سایر کمبودها از توان ۴۰ چاه کشاورزی استفاده خواهیم کرد.وی ادامه داد: بهره گیری از توان ۴۰ چاه کشاورزی واقع در مناطق پیرامونی شهر گرگان و چاه های واقع در خطوط انتقال از 
جمله رویکردهای ترسیم شده است که با ارتقای کیفیت و رعایت مباحث بهداشتی به شبکه توزیع متصل می شوند.سنگدوینی با اشاره به گلایه مندی مردم از عملکرد برخی مدیران در دستگاه های 
اجرایی گلستان گفت: مدیریت گلستان باید کارآمد شوند و مهمترین مقوله، مردمی بودن مدیران است.وی گفت: ضعف برخی مدیران مشکلات موجود در کشور را دوچندان کرده است، مدیران 

باید پاسخگوی مطالبات مردم باشند و برای شنیدن دغدغه های مردم گوش شنوا داشته باشند.

۴۰ چاه کشاورزی برای تقویت 
آب شرب گرگان به شبکه 

توزیع متصل می شود

بررسی های انجام شده 
نشان داد علاوه بر اینکه 

میزان مراجعه شهروندان 
در دو ماه نخست سال جاری 

نسبت به همین بازه در 
سال قبل افزایش داشته، 

میزان گزارش های مردمی 
نیز در سال ۱۴۰۱ نسبت 

به سال قبل از آن افزایش 
چشمگیری داشته است.

 پیگیر ۲۴ ساعته شدن تردد زوار اربعین از 
مرز خسروی هستیم

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |      وزیر کشور با بیان اینکه زیرساخت های خوبی در مرز رسمی خسروی وجود دارد و یکی از 
مرزهای خوب برای تردد زوار اربعین به کربلای معلی محسوب می شود، گفت: در حال رایزنی و مذاکره با طرف 

عراقی برای ۲۴ ساعته کردن تردد زوار از مرز خسروی هستیم و امیدواریم به نتیجه برسیم.

   فرمانده سپاه گلستان:
ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش اقتدار ایران 

را به دنیا نشان داد

گرگان- فرمانده سپاه نینوا گلستان گفت: به برکت 
خون پاک شــهداء ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش 
از اقیانوس ها و دریاهای مختلف عبور کرد و با نشان 
دادن اقتدار خود به ابرقدرت ها به کشورمان بازگشت.

ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلســتان -  به 
گزارش خبرنگار مهر، ســردار علی ملک شاهکوهی 
شامگاه دوشــنبه در پنجمین جشنواره مالک اشتر 
بسیج در گمیشــان اظهارکرد: به برکت خون پاک 
شــهداء ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران از اقیانوس ها و دریاهای مختلف عبور 
کرد و با نشان دادن اقتدار خود به ابرقدرت های دنیا 

به کشورمان بازگشت.
فرمانده سپاه نینوا گلستان افزود: آمریکایی ها بعد 
از پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی با حمایت مالی 
و آموزش نظامی منافقین اقدام به ترور و به شهادت 
رساندن ۱۷ هزار نفر از هموطنان کرده که امروز به 
برکت خون شــهدا و تدابیــر رهبر معظم انقلاب از 
امنیت خوبی برخوردار هستیم و با ایستادگی خود 
در مقابل اســتکبار جهانی امروز به عنوان الگو برای 
کشورهای منطقه از قبیل لبنان، سوریه، فلسطین و 

غیره شناخته می شویم. 
وی بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران به برکت 
مقاومت رزمندگان در عملیات متعددی از قبیل ثامن 
الائمــه، طریق القدس، فتح المبین و بیت المقدس 
پیروز و بخش های زیادی از خاک کشور عزیزمان را 

از رژیم صدام پس گرفت.
ملک شاهکوهی ادامه داد: بعد از پیروزی انقلاب 
اســلامی بنا به تدابیر امام راحل، سفارت آمریکا از 
کشورمان خارج شــد و امروز به تدبیر رهبر فرزانه 

انقلاب آمریکا در حال خارج شدن از منطقه است.
وی در خصوص دومین چالش جمهوری اسلامی 
به موضوع تحریم ها اشــاره کــرد و گفت: در جنگ 
تحمیلی کشورمان ساده ترین ابزار جنگی نداشت و 
در تحریم نظامی قرار داشــت در حالی که امروز با 
داشتن متخصصان انقلابی، پیشرفته ترین سلاح های 
مدرن را در اختیار داریم و جزو ابرقدرت ها در حوزه 

نظامی هستیم.

 ثبت جهانی ژئوپــارک ارس به صورت 
رسمی اعلام شد

 مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد ارس از پایان 
مراحل ثبت جهانی ژئوپارک ارس خبر داد و گفت: 
عضویــت ژئوپارک ارس در شــبکه ژئوپارک های 
جهانی به صورت رســمی از طریق یونسکو اعلام 

شده است. 
روابــط عمومی و امــور بین الملل ســازمان 
منطقه آزاد ارس، مجید کیانی خاطرنشــان کرد: 
ثبــت جهانی ژئوپــارک ارس، آغازی برای تحول 
گردشگری در منطقه و آشنایی بیشتر مردم دنیا 
با جاذبه های تاریخی و فرهنگی و زمین شــناختی 
ارس اســت که افزایش ورود گردشــگر داخلی و 
خارجی به منطقه و توســعه زیرساخت های این 

حوزه را درپی خواهد داشت. 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس با اشاره به 
برنامه ریزی های صورت گرفته به  منظور تبلیغات 
ملی و بین المللی ثبت جهانی ژئوپارک ارس، گفت: 
ژئوپارک ها منطقه ای را شامل می شوند که چندین 
پدیده بارز زمین شناختی در آن قرار دارد و میراث 
زمین شــناختی آن ناحیه، بــا مدیریتی دقیق و 

مستمر، حفظ و نگهداری می شود.
وی بــا بیــان اینکه این محــدوده باید بتواند 
در توســعه اقتصادی جوامع محلــی خود نقش 
مؤثــری ایفا کند، از برگزاری جشــن بین المللی 
این رویداد با حضور مســوولان کشوری، استانی 
 و ســفرای کشــورهای مختلــف در آینــده ای 

نزدیک خبر داد.

احمد وحیدی در جریان بازدید از وضعیت مرز رسمی خسروی در شهرستان قصرشیرین استان کرمانشاه به 
همراه اســتاندار، با اشــاره به بازدید خود از مرز خسروی و بررسی وضعیت زیرساخت ها و وضعیت موجود برای 
تردد زوار اربعین، افزود: سال گذشته این مرز باز شد و حجم قابل توجهی از زوار اربعین از طریق این مرز عازم 

کربلا شدند.
وی با بیان اینکه خسروی مرز خوبی است و زوار می توانند از این مرز عبور کنند، گفت: امسال هم این مرز 
آمادگی تردد زوار اربعین را دارد و مسوولان استان کرمانشاه در حال آماده سازی امکانات و زیرساخت های لازم 

برای تردد زوار اربعین از این مرز هستند.
وزیر کشــور از تلاش و زحمات استاندار کرمانشاه و مســوولان سایر دستگاه های ذیربط در ایجاد و تقویت 
زیرساخت های مرز خسروی برای تردد زائران اربعین قدردانی کرد و گفت: اکنون به دنبال تقویت چند موضوع 

از جمله افزایش نقاط تردد از داخل مرز خسروی به داخل مرز عراق هستیم.

رنا
 :ای

س
عک

  

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/03/06
شماره : 1410

  نقاط تردد زائران از مرز خسروی افزایش می یابد
وحیدی تصریح کرد: اکنون به دنبال بیشتر کردن تعداد نقاط تردد زائران از مرز خسروی به داخل کشور عراق و همچنین 

توسعه فضاهای بیشتر برای اینکه مردم کمتر در مرز معطل شوند، هستیم.
وی اضافه کرد: همچنین به دنبال توسعه برخی از زیرساخت ها از جمله اسکان، فضاهای سرپوشیده و ایجاد مه پاش 

هستیم و اگر کم و کسری هم در مرز باشد جبران خواهد شد.
وزیر کشور به آمادگی طرف عراقی برای تردد زائران از مرز خسروی نیز اشاره کرد و گفت: خوشبختانه این آمادگی از 

طرف عراقی ها نیز وجود دارد و مشکلی در این ارتباط نیست و تعامل خوبی با برادران عراقی داریم.
وی با بیان اینکه سال گذشته شاهد تردد زوار بسیاری از مرز خسروی به کربلا بودیم، اظهار امیدواری کرد امسال شرایط 

خیلی بهتری هم بهتر از سال گذشته در مرز خسروی ایجاد شود و زائران بیشتری از این مرز تردد نمایند.

  تلاش ما ۲۴ ساعته شدن تردد از مرز است
وزیر کشور در ادامه در پاسخ به سوال خبرنگاران در مورد اینکه آیا امکان ۲۴ ساعته شدن تردد از مرز خسروی وجود 
دارد نیز گفت: تلاش ما بر این است که تردد زوار ۲۴ ساعته شود اما طرف عراقی هم باید قبول کند و مهمترین موضوع 

تامین امنیت در آن طرف مرز یعنی در داخل خاک عراق است.
وحیدی با بیان اینکه در حال مذاکره و رایزنی با مســوولان کشــور عراق برای ۲۴ ســاعته شدن تردد از مرز خسروی 
هستیم، افزود: مذاکرات ما با مسوولان عراقی همچنان ادامه دارد و زمانی که امنیت زوار در آن طرف مرز تضمین و تامین 

شود آن وقت می توانیم مرز را ۲۴ ساعته کنیم.
وزیر کشور همچنین با بیان اینکه مرز خسروی از امکانات و زیرساخت های بسیار خوبی برخوردار است، گفت: باتوجه 
به اینکه خســروی از گذشــته مرز رســمی بوده از این رو دارای امکانات و نقاط دسترسی خوبی است و زوار می توانند به 

آسانی از این مرز عازم کربلا شوند.
وحیدی افزود: در ســال های گذشــته به دلیل مشکلات ناامنی در کشور عراق تردد زوار اربعین از طریق مرز خسروی 

انجام نمی شد اما با برقراری امنیت از سال گذشته شاهد تردد زوار از این مرز هستیم.

  بخشی از زیرساخت ها در کشور عراق را ایران انجام می دهد
وزیر کشــور همچنین در پاســخ به سوال خبرنگار ایرنا، در خصوص ایجاد امکانات لازم در مرز منذریه عراق نیز گفت: 
ما بخشــی از کارها را قرار اســت برای عراقی ها انجام دهیم. پارسال هم برخی از مواکب ما آن طرف مرز مستقر شدند و 
خدمات خوبی به زوار ارائه دادند و امســال هم دروازه های ورودی را در مرز منذریه با همکاری طرف عراقی توســعه می 

دهیم و جاهایی هم لازم است کمک می کنیم.
وی ایجاد مکان های سرپوسیده مجهز به سیستم های سرمایشی باتوجه به گرمای هوا را از جمله این امکانات دانست 

و افزود: در این ارتباط با مسوولان کشور عراق کمک می کنیم.
وحیدی افزود: به دنبال توسعه دروازه های ورودی به کشور عراق نیز هستیم و برا یاین کار زمین مورد نیاز نیز اکنون 

تسطیح شده و اقداماتی در حال انجام است.
وی با بیان اینکه سال گذشته شاهد عبور حجم زیادی از زوار از مرز خسروی بودیم، گفت: برخی از روزها شاهد تردد 

۴۰ هزار زائر از این مرز بودیم و امسال بنا داریم روزانه بیش از ۱۰۰ هزار زائر از این مرز عبور کنند.
 مرز رسمی خسروی در فاصله ۱۵ کیلومتری قصرشیرین تا بغداد پایتخت عراق ۱۹۰، نجف ۳۸۰، کربلا ۳۰۰، کاظمین 
۲۰۳ و تا سامرا ۳۲۶ کیلومتر فاصله دارد و به دلیل مسافت کوتاهی که نسبت به سایر مرزهای کشورمان با شهرهای زیارتی 

و مهم عراق دارد، کانونی مهم برای تردد مسافران و زائران ایرانی و عراقی است.
قصرشیرین در غرب کرمانشاه بیش از ۲۷ هزار نفر جمعیت و بیش از ۱۸۶ کیلومتر مرز با عراق دارد که دارای ۲ مرز 

رسمی خسروی و پرویزخان است.
احمد وحیدی، وزیر کشور صبح پنج شنبه با استقبال استاندار و جمعی از مسئولان استان کرمانشاه وارد فرودگاه شهید 

اشرفی اصفهانی کرمانشاه شد.
وحیدی در بدو ورود در جریان آخرین وضعیت طرح بهســازی باند فرودگاه کرمانشــاه قرار گرفت که از حدود یک ماه 

پیش آغاز شده و به صورت شبانه روزی در حال فعالیت است.
 بازدیــد از مرز خســروی و پیگیری تکمیل زیرســاخت های اربعین حســینی در این مســیر، پیگیــری طرح های

 مهار آسیب های اجتماعی در استان و چند طرح ملی دیگر از برنامه های سفر یک روزه وزیر کشور به کرمانشاه است.

آگهی فقدان سند مالکیت
بـرگ  خانـم سـیمین سـهرابی ضمـن تسـلیم دو 

استشهادیه تصدیق شـده اعلام نموده اسـت که سند مالکیت دو سـهم مشاع از ۱۴ 
سـهم ششـدانگ یک قطعه زمین قطعـه ۵۸۱ تفکیکی بـه مسـاحت ۳۰۱ متر مربع 
بشـماره پـلاک ۱۷۰۰ فرعـی از ۱۵۱ اصلـی واقـع در اراضـی حوزه ثبتی شهرسـتان 
بنام متقاضی ثبت و سـند به شـماره چاپـی ۲۶۶۰۸۸ و دفتر الکترونیکی به شـماره 
۱۴۰۰۲۰۳۳۱۰۰۹۰۲۶۵۹۰ صادر و تسـلیم شـد که سـند مالکیت بعلت سـهل انگاری 
مفقـود گردیده اسـت.  لذا تقاضـای صدور سـند مالکیـت المثنی نموده اسـت لذا 
مراتـب به اسـتناد تبصره یـک اصلاحی به مـاده ۱۲۰ آئیـن نامه قانون ثبـت در یک 
نوبـت آگهی می شـود تا چنانچه کسـی مدعی وجـود سـند مالکیت نزد خـود و یا 
انجـام معامله نسـبت بـه ملک مذکـور باشـد از تاریـخ ایـن آگهی ظرف مـدت ده 
روز اعتـراض خـود را ضمـن ارائه اصل سـند مالکیـت به ایـن اداره تسـلیم تا وفق 
مقـررات عمـل گـردد بدیهی اسـت چنانچـه ظرف مـدت مقـرر اعتراضـی واصل 
نشـود و یـا در صورت اعتـراض اصل سـند ارائه نگردد سـند مالکیـت المثنی طبق 

مقررات بـه متقاضی تسـلیم خواهد شـد.۵۱۴/ف

 مسلم مرزآرا- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک  ناحیه یک کرج
از طرف عیسی شاهدی پاپکیاده 

شهرداری بم

شـهرداري بـم در نظـر دارد مناقصه عمومي پياده رو سـازي خيابان شـهداي نيروي انتظامي را از طريق سـامانه تـداركات الكترونيكي 
دولـت برگـزار نمايـد ،كليـه مراحـل برگـزاري مناقصه از دريافت اسـناد مناقصه تـا ارائه پيشـنهاد مناقصه گران و بازگشـايي پاكت هـا از طريق درگاه 
سـامانه تـداركات الكترونيكـي دولت)سـتاد( بـه آدرس :  www.setadiran.ir  انجـام  خواهـد شـد و لازم اسـت  مناقصـه گـران در صورت عدم 

عضويـت قبلي،مراحـل ثبـت نـام در سـايت مذكور و دريافـت گواهي امضـاي الكترونيكي را جهت شـركت در مناقصه محقق سـازند .
 برآورد اجراي كار مبلغ 37.112.367.156 بر اساس فهرست بهاي واحد پايه رشته ابنيه سال 1402 مي باشد.

 مدت اجراي پروژه 6 ماه شمسي مي باشد.
 ارائه ضمانت نامه بانكي به ميزان 1.860.000.000ريال در وجه شهرداري بم به عنوان سپرده شركت در مناقصه الزامي مي باشد .

 شهرداري در رد يا قبول هريك از پيشنهادات مختار است.
 ساير اطلاعات وجزئيات مربوط به مناقصه در اسناد مندرج است.

 تاريخ انتشار مناقصه در سامانه تاريخ 1402/03/08 مي باشد.
 مهلت زماني دريافت اسناد مناقصه از سايت:ساعت 19 مورخ 1402/03/18

 مهلت زماني ارائه پيشنهاد:ساعت 19 مورخ 1402/03/28
 زمان بازگشايي پاكت ها :ساعت 11 مورخ 1402/03/30

 محل تحويل پاكات الف ، دبيرخانه حراست شهرداري بم مي باشد . 
 اطلاعـات تمـاس دسـتگاه مناقصه گـزار جهت دريافت اطلاعات بيشـتر در خصوص اسـناد مناقصـه و ارائه پاكت هـاي الف:آدرس 

بـم بلوار شـهيد رجايي سـايت اداري  » شـهرداري بم امـور قراردادهـا« تلفن:034-44345214
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه :مركز تماس 41934-021 دفتر ثبت نام :85193768-88969737

شناسه: 1503931  

نوبت  اول

فراخوان مناقصه عمومي يك مرحله اي 

وم
ت د

نوب آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي
)فراخوان ارزيابی کیفی مناقصه گران ( شماره 2201/1402/29

شرکت گاز استان آذربایجان غربی

شـرکت گاز اسـتان آذربایجان غربـی در نظـر دارد مناقصه با مشـخصات زیر را 
از طریـق سـامانه تـدارکات الکترونیکـی دولت )سـتاد( برگـزار نماید. کلیـه مراحل 
برگـزاری مناقصـه )دریافت اسـتعلام ارزیابی کیفی، ارائه اسـناد ارزیابی کیفی دریافت 
مابقی اسـناد مناقصه، ارائه پیشـنهاد قیمت، مهر و امضاي اسـناد مناقصه  بازگشـایی 
پاکت هـا( به صورت الکترونیکی و از طریق درگاه سـامانه تـدارکات الکترونیکی دولت 

)سـتاد( انجام خواهد گرفت. 
1- مناقصه گزار : شرکت گاز استان آذربایجان غربي

2- موضـوع مناقصـه : پـروژه احـداث کليـه عمليـات سـاختماني 9 مورد 
ایسـتگاه TBS در سـطح شهرسـتان مهاباد )روسـتاهاي برهـان ، قره بلاغ  
بـرده رشـان ، بـادم ، دوسـتعلي ، کاولان سـفلي ،کتيكـه ، شـهرك فجـر  

حمـزه آباد( بـه شـرح ذیل :
 احـداث سـاختمان  ایسـتگاه TBS  بـه ابعـاد و  مشـخصات  منـدرج در 

نقشـه ها بـه تعـداد   9   ایسـتگاه
 حفر چاه ایستگاه CPS به تعداد 4  ایستگاه

3-  محل اجرای پروژه: شهرستان مهاباد
مطابـق مشـخصات فنـي و اسـتانداردهاي   : 4- اسـتاندارد اجـرای کار 

پذیرفتـه شـده شـرکت ملـی گاز ایـران  
5- شرایط متقاضيان :

  داشـتن شـخصیت حقوقی داشـتن گواهي صلاحیت معتبر پایه پنج یا بالاتر در 
رشـته ابنیـه و سـاختمان از سـازمان برنامه و بودجه  داشـتن ظرفیـت خالی ارجاع 

کار  توانائـی تهیه و تسـلیم انواع ضمانتنامه هـای مورد نیاز  

6- نحـوه دریافـت کاربرگ هـای اسـتعلام ارزیابـی: از طریـق درگاه سـامانه 
 www.setadiran.ir :تـدارکات الکترونیکـی دولـت )سـتاد( بـه آدرس

ــاعت 16  ــی: س ــتعلام ارزیاب ــت کاربرگ های اس ــی دریاف ــت زمان 7- مهل
تاریــخ 1402/03/18

8- مهلـت زمانی ارائـه و بارگـذاری کاربرگ ها واسـناد اسـتعلام ارزیابی:                              
سـاعت 16 تاریخ 1402/04/01

9- شـماره مناقصـه ثبت شـده در  سـامانه تـدارکات الكترونيكـی دولت 
)سـتاد( : 2002091931000044

10- نـوع و مبلـغ تضميـن شـرکت در مناقصـه : مطابـق مصوبـه شــماره 
123402/ت 50659ه  مــورخ 94/9/22 هیـات وزیـران و اصلاحیـه هـاي بعـدي 

آن خواهـد بـود.  
11- اطلاعـات تمـاس مناقصه گـزار: مناقصه گـران می تواننـد جهـت دریافـت 
اسـناد  خصـوص  در  ابهـام  هرگونـه  داشـتن  صـورت  در  یـا  بیشـتر  اطلاعـات 
مناقصـه ، بـا تلفـن شـماره 33477170-044 تمـاس یـا از طریق نمابر شـماره 

نماینـد. مکاتبـه   044-33444475
آدرس: دفتـر امـور قراردادهـا واقـع در ارومیه ، خیابان مولوي ، شـرکت گاز اسـتان 

آذربایجان غربـي ، طبقـه اول ، اتـاق 102
مسـئولیت اطـلاع از رونـد برگـزاری الکترونیکـی مناقصـه و کنترل هـای لازم بـر 
عهـده مناقصـه گـران می باشـد. بـراي آگاهـي از اخبـار، آگهي هاي مناقصـه، مزایده 
و عملکـرد شـرکت گاز اسـتان آذربایجـان غربـي مي توانیـد بـه کانـال پیـام رسـان 

سـروش بـه آدرس WAZARGAS@  مراجعـه فرماییـد.                                                                        

روابط عمومی شرکت گاز استان آذربايجان غربی شناسه شناسه 14998001499800

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

  خبر مهم وزیر کار درباره یارانه ها/ رقم یارانه ها چه تغییری می کند؟
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: به دنبال توسعه بحث کالابرگ الکترونیک هستیم تا هم بتوانیم به مهار تورم کمک و مشوق ها را اعمال کنیم.

 ســید صولت مرتضوی در جمع خبرنگاران با اشــاره به ایجاد ســالی یک میلیون شــغل بر اساس وعده دولت، گفت: امسال هم حتما این یک میلیون شغل را خواهیم داشت.وی ابراز امیدواری کرد، با همکاری و همراهی دستگاه ها به خصوص بانک های عامل و کمک در حوزه 
سرمایه گذاری در بخش خصوصی و اهرم سرمایه های خرد، بتوانیم به این هدفگذاری ها هم برسیم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره تغییر میزان یارانه افزود: یک تصمیم باید قطعی و نهایی شود تا ما بتوانیم آن را اعلام کنیم؛ به دنبال توسعه بحث کالابرگ الکترونیکی هستیم تا هم بتوانیم به مهار تورم کمک کنیم تا هم مشوق ها را اعمال کنیم.
مرتضوی با بیان اینکه صندوق های بازنشستگی تصمیم های خوبی درباره بیمه تکمیلی این قشر داشته اند، گفت: یکی از مشکلات بازنشستگان کشوری این بود که در حوزه بیمه تکمیلی مشکلاتی با شرکت بیمه گر داشتند که قرار شد تغییراتی در این زمینه ایجاد شود.

وی ادامه داد: درباره بیمه تکمیلی بازنشستگان تامین اجتماعی نیز در تلاش هستیم که منابع و شرح خدمات این بخش را افزایش دهیم.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: در حوزه کمک به مددجویان سازمان بهزیستی نیز بر اساس پیشنهاداتی که دولت در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ داشت، خوشبختانه مستمری مددجویان بهزیستی کشور افزایش ۴۰ درصدی خواهد داشت.

مرتضوی درباره اینکه آیا برنامه ای برای ادغام صندوق های بازنشستگی در یکدیگر وجود دارد، بیان کرد: این موضوع در دست بررسی است اما هنوز به نتیجه قطعی نرسیده ایم چراکه هر کدام شرایط خاص خود را دارند.
وی همچنین درباره بیمه فعالان گردشگری و صنایع دستی یادآور شد: ما همواره از افزایش تعداد متقاضیان بیمه هستند استقبال می کنیم و متناسب با یارانه ای که در اختیار داریم نسبت به افزایش بیمه گذاران اقدام خواهیم کرد.

 تجدیدنظر در دستورالعمل آموزش های بیمه بیکاری
با تجدید نظر در دســتور العمل آموزش های بیمه بیکاری در قالب تفاهم نامه سه جانبه میان سازمان 
تأمین اجتماعی،  ســازمان آموزش فنی و حرفه ای و معاونت روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

زمینه اشتغال بیشتر نیروهای کار ماهر ایجاد خواهد شد.
بیمه بیکاری یکی از حمایت های اجتماعی است که سازمان تامین اجتماعی بر اساس آن مکلف است 
با دریافت حق بیمه بیکاری مقرر به کارگران مشــمول قانون بیمه که به طور غیر ارادی بیکار و از ســوی 

ادارات تعاون، کار و رفاه اجتماعی معرفی شده اند، مقرری بیمه بیکاری پرداخت کند.
بیمه بیکاری به کارگران مشمول قانون کار و تابع قانون تامین اجتماعی دارای کارفرما تعلق می گیرد و 
بر اساس آن کارفرما مکلف است ۳ درصد از مزد کارگر را به صندوق بیمه بیکاری واریز کند. بیمه بیکاری 

به دارندگان بیمه اختیاری یا خویش فرمایی تعلق نمی گیرد.
بر اساس تبصره ۳ ماده ۹ قانون بیمه بیکاری، سازمان آموزش فنی و حرفه ای مکلف است همزمان با 
اجرای قانون بیمه بیکاری، آموزش مهارت های مورد  نیاز بازار کار و نیز بازآموزی و تجدید مهارت کارگران 
تحت پوشــش بیمه بیکاری موضوع بند "ج" ماده )۷( این قانون را در مراکز آموزش فنی و حرفه ای و  یا 

مراکز آموزش جوار کارخانجات فراهم کند.
طبق این تبصره هزینه های مربوط از محل اعتبارات حساب صندوق بیمه بیکاری مطابق آیین نامه ای 
قابل پرداخت است که به پیشنهاد  سازمان های آموزش فنی و حرفه ای کشور و تأمین اجتماعی تهیه و به 

تصویب وزرای تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بهداشت و درمان و آموزش پزشکی خواهد رسید.
در راستای این موضوع دستورالعمل آموزش های بیمه بیکاری با تصمیم مشترک رئیس سازمان آموزش 

فنی و حرفه ای و مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی مورد تجدیدنظر قرار گرفته است.
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رئیس ورزشگاه آزادی می گوید شرایط برای حضور بانوان مهیا است و از فصل بعد زنان طرفدار فوتبال می توانند دیدارهای استقلال و پرسپولیس و تیم ملی را در این ورزشگاه مشاهده کنند.
علیرضا فاضلی، مدیر مجموعه ورزشگاه آزادی درباره آخرین وضعیت ورزشگاه آزادی اظهار کرد: خبری خوبی که می خواهم اعلام کنم این است که طبقه دوم ورزشگاه که پلمپ بود با دستور 

دادستانی محترم از حالت پلمپ خارج شد. تمام قسمت های طبقه دوم از حالت پلمپ خارج است اما مکان هایی که در دست تعمیر است، قابل استفاده نیست.
وی افزود: با دستور ورزش ورزش قرار است در سریع ترین زمان مشکلات حل شود و سکوهای ورزشگاه را بازسازی کنیم.

مدیر مجموعه آزادی در پاسخ به این سوال که آیا استقلال و پرسپولیس به وزشگاه آزادی بدهی دارند یا خیر هم گفت: بله متاسفانه بدهی دارند اما رقم بدهی را نمی دانم.
 فاضلــی در پاســخ بــه ایــن ســوال ایســنا کــه آیا شــرایط بــرای حضور زنــان در ورزشــگاه مهیا اســت یــا خیر هم گفــت: بلــه و تمــام تلاشــمان را می کنیم بــرای فصل 

بعد میزبان خوبی برای بانوان باشیم.

 ورزشگاه آزادی فصل بعد 
میزبان زنان است

  استقلالی ها بدون پول بازی می کنند
مربی تیم فوتبال استقلال می گوید که در دوران 
بازی خود تیمی مانند اســتقلال ندیده که بدون 

دریافت دستمزد خود بازی کنند.
 خسروحیدری، مربی تیم فوتبال استقلال پس 
از پیروزی ۴ بر صفر این تیم مقابل تیم نســاجی 
در چارچوب مســابقات جام حذفی، گفت: آخر 
بازی ایســتادم که از تماشاگران تشکر کنم. واقعا 
تماشاگران امروز ســنگ تمام گذاشتند. به آنها 
می گویم که تاحالا همچون تیمی نداشتیم و باید 

به بازیکنان و مربی افتخار کنند. 

  قایدی: برای فینال فغانی را بیاورید!
بازیکن تیم فوتبال استقلال می گوید کمیته 
داوران بهتر اســت برای فینال جام حذفی از داور 

خارجی استفاده کند.
 مهدی قایدی، مهاجم استقلال بعد از برتری ۴ 
بر صفر تیمش برابر نساجی در جریان مرحله نیمه 
نهایی جام حذفی فوتبال ایران اظهار کرد: بازی را 
خوبی را شاهد بودیم و به فینال رسیدم. ان شاءالله 
پرقدرت در فینال حاضر خواهیم بود. ما به حضور 
هواداران نیاز داریم. امیدواریم همیشه ورزشگاه پر 

از تماشاگر باشد.
او درباره مباحث مالی باشگاه استقلال هم گفت: 
نمی دانم چه بگوییم و انگار برایمان مهم نیست. ما 
به عشق هواداران و یک جامی که در پیش است 

بازی می کنیم.
قایدی در پاســخ به این سوال که دوست دارد 
تیمش در فینال جام حذفی برابر چه تیمی قرار 
بگیرد؟ گفت: برای ما فرقــی ندارد اما از کمیته 
داوران خواهش می کنم یا داور خارجی بیاورید و یا 
یک داوری را بگذارید که بی طرف باشد. داور مدنظر  
من علیرضا فغانی است و داور خارجی بیاورید. اگر 
خارجی نشد علیرضا فغانی گزینه خوبی است چون 

ما این فصل از داوری ضرر دیدیم.

   اتفاق تاریخی برای دو لژیونر ایرانی
کاپیتان تیم ملی ایران در شب پیروزی تیمش 

مقابل پائوک حضور کامل در زمین داشت.
در مسابقه فینال جام حذفی فوتبال یونان، تیم 
آ ا ک آتن که احسان حاج صفی را مثل دیدارهای 
قبل در ترکیب و ســمت چپ خط دفاعی داشت 
و از میــلاد محمدی در لیســت بازیکنان خود 
استفاده نمی کرد، از ساعت ۲۱ امشب در ورزشگاه 
پانتسالیکو شهر وولوس به مصاف تیم پائوک رفت.

یاران حاج صفی و محمدی که اخیرا به قهرمانی 
در ســوپر لیگ یونان دست پیدا کردند و بالاتر از 
پاناتینایکوس قرار گرفتند، امشب هم توانستند در 
یکی از جدال های سنتی فوتبال یونان از سد پائوک 
عبور کنند و با این برد ارزشمند دومین جام را در 

فصل ۲۳-۲۰۲۲ به دست بیاورند.
تیم فوتبال آ ا ک آتن علی رغم اینکه در دقیقه 
۶ مدافع راست خود را با اخراج مستقیم از دست 
داد و ۱۰ نفره شــد، در دقیقه ۲۶ توسط هارولد 
موکودی، مدافع میانی پیشتاخته اش، به گل اول 
دست یافت و با پیروزی یک بر صفر مقابل پائوک 

به رختکن رفت.
برتری یاران حاج صفی تا پایان مسابقه پابرجا بود 
که پائولو فرناندز، بازیکن تعویضی آ ا ک آتن موفق 
شد در دقیقه ۲+۹۰ کار را تمام کند و دومین گل 

تیمش را مقابل پائوک بزند.
تیم آ ا ک آتن پس از قهرمانی در ســوپر لیگ 
بــا مدافعان چپ پای ایرانی خود، امشــب هم با 
کســب پیروزی دو بر صفر مقابل پائوک توانست 
به دومین جام در این فصل برســد و در مسابقات 
حذفی هم قهرمان شود تا سال فوتبالی این تیم 

رؤیایی تمام شود.
دو گانه قهرمانی لیگ و حذفی در حالی برای 
احسان حاج صفی و میلاد محمدی در آ ا ک آتن 
ثبت شد که هیچ یک از لژیونرهای ایرانی در این 
فصل نتوانستند به این مهم دست پیدا کنند و سال 
گذشته صادق محرمی در کرواسی همراه با دینامو 

زاگرب چنین اتفاقی را تجربه کرده بود. 

  به بازگشت استقلال به آسیا امیدواریم
سرپرست مدیرعاملی استقلال با بیان این که 
قرارداد ساپینتو را تمدید می کنیم گفت: جلسه 
خوبی با رئیس فدراســیون داشتیم و به بازگشت 

استقلال به آسیا امیدواریم.
 حجــت کریمی پس از پیــروزی ۴ بر صفر 
اســتقلال برابر نساجی قائمشهر گفت: برد بسیار 
خوبی را به دست آوریم و حالا شرایط خوبی داریم 
تــا بتوانیم در فینال لیگ قهرمانان بازی خوبی را 

برابر حریفمان انجام دهیم.
وی در خصوص حذف تیم اســتقلال از لیگ 
قهرمانان و اینکه آیا امکان بازگشت آبی پوشان به 
این لیگ هست گفت: جلسه خوبی را با تاج و زارعی 
برگزار کردیم. همه تلاش می کنیم تا بتوانیم این 
مشــکل را برطرف کرده تا شاهد حضور استقلال 

در لیگ قهرمانان باشیم.
کریمی در خصوص اینکه گفته می شود وریا 
غفوری به استقلال باز خواهد گشت گفت: هنوز 
در این خصوص صحبتی نشده و من از این موضوع 
بی اطلاع هستم.سرپرست مدیرعاملی استقلال در 
پاسخ به این پرسش که شاید دوباره در فینال جام 
حذفی با پرسپولیس روبرو شوید گفت: بازیکنان 
ما تلاش خود را می کنند تا با هر تیمی که روبرو 

شدند پیروز از زمین خارج شوند.

ورزش 

سعید جمشیدیان    | درخشش مهدی طارمی در لیگ پرتغال و بخصوص پوکر هفته قبل 
او مقابل فامالیکائو باعث شده تا باز هم مسئولان الهلال و البته فنرباغچه برای جذب او 

دست به کار شوند و پیشنهادهایی ارائه بدهند.

پــس از مانور متعــدد روزنامه های معتبــر پرتغال ماننــد اوجوگو و رکورد 
روی برنامه هــای الهلال برای جذب مهدی طارمــی، حالا این بار دیگر روزنامه 
بزرگ این کشــور یعنی آبــولا نیز به موضوع علاقه تیم عربســتانی به مهاجم 
 پورتو واکنش نشــان داده و مدعی شده است این تیم سعودی با ارائه پیشنهاد 
وسوسه انگیز ۲7 میلیون یورو دستمزد خالص برای این بازیکن، خواستار استخدام 

او شده است.
آبــولا کــه این خبر را روی جلد اصلی خود برده اســت، به صورت مفصل تر 
از برنامه های الهلال پرده برداشــته است و در صفحه پانزده شماره امروز، تیتر 
»باشگاه عربستانی از جذب مهاجم ایرانی منصرف نمی شود و پیشنهاد قراردادی 
ســه ساله با دستمزد ۹ میلیون یورویی در هر فصل را ارائه کرده است« را برای 

خبر خود انتخاب کرده است.
طارمی یک پیشنهاد چند میلیون دلاری در دست دارد و منشأ این پیشنهاد 

فقط می تواند از خلیج فارس باشد.
این تیم الهلال است که اکنون در رتبه چهارم لیگ عربستان قرار گرفته و با 
اصرار بر برگرداندن فوتبالیســت ایرانی از اروپا به آسیا، یک بار دیگر با پیشنهاد 

جدیدی بازگشته است.
الهلال همان تیمی اســت که موسی مارگا مهاجم سابق پورتو در آنجا بازی 

می کند.
به گفته مطبوعات عربســتان، این باشگاه پیشنهاد خود را افزایش داد تا به 
بهترین گلزن فعلی لیگ پرتغال دستمزد ۹ میلیون یورو برای هر فصل ارائه کند.  
پیشنهادی که پاداش ها در آن محاسبه نشده و با احتساب قرارداد سه ساله، رقم 

آن به ۲7 میلیون یورو )۱5۰۰ میلیارد تومان( می رسد.

طارمی در ســن ۳۱ ســالگی، آرزوی خود را برای ادامه فعالیت حرفه ای در 
برخی از لیگ های اصلی اروپایی از جمله لیگ برتر انگلیس حفظ کرده است. با 
این حال، پیشنهاد وسوسه کننده الهلال نشان می دهد که سعودی ها قصد ندارند 

اینقدر زود از شکار گلزن برتر پورتو دست بکشند.
مهاجم ایرانی یک سال دیگر با باشگاه پورتو قرارداد دارد، وضعیتی که به نظر 
نمی رسد مانعی برای کاهش انگیزه های تیم شهر ریاض در راه جذب طارمی باشد 
چرا که این باشگاه نشان داده است برای تفاهم با اژدها مشکلی ندارد و برای انجام 

این انتقال، پیشنهاد ۱۰ میلیون یورویی به پورتو ارائه داده است.
همین مطبوعات مشــکل اصلی الهلال در راه جذب طارمی را پیشنهادهای 
برخی از باشگاه های حاضر در لیگ های معتبر اروپایی می دانند. تیم هایی مانند 
سویای اسپانیا و مارسی فرانسه به مهاجم ایرانی علاقه دارند و چهار گلی که او 

برابر فامالیکائو به ثمر رساند، علاقه باشگاه های خواهانش را افزایش داد.
این فوتبالیست ایرانی با ۲۱ گل زده در لیگ و مجموعاً ۳۰ گل در این فصل 

برای پورتو، بهترین رکورد شخصی دوران حرفه ای خود را رقم زده است.
در همین حال او طی چهار فصل حضور در لیگ پرتغال و برای تیم های پورتو 
و ریوآوه، موفق به زدن ۱۰۰ گل شده است. با این حال بعید است طارمی باز هم 

به پیشنهاد تیم متمول عربستانی پاسخ مثبت بدهد.
طارمی به نزدیکان خود گفته پیشنهاد بازی در عربستان سال های آینده هم 

وجود خواهد داشت اما لیگ برتر انگلیس یا لالیگا نه.
با این حال شــاید الهلال باز هم پیشــنهاد خود را افزایش بدهد و آن وقت 
طارمی هم راضی به حضور در لیگ عربستان شود. تا امروز اما پاسخ طارمی به 

پیشنهاد الهلال منفی است.

پــس از مانور متعــدد روزنامه های معتبر پرتغــال مانند اوجوگــو و رکورد روی 
برنامه هــای الهلال بــرای جذب مهدی طارمی، حــالا این بار دیگــر روزنامه بزرگ 
این کشــور یعنــی آبولا نیــز به موضــوع علاقه تیم عربســتانی به مهاجــم پورتو 
 واکنــش نشــان داده و مدعی شــده اســت ایــن تیم ســعودی با ارائه پیشــنهاد 
وسوســه انگیز ۲7 میلیون یورو دستمزد خالص برای این بازیکن، خواستار استخدام او 

شده است.
آبولا که این خبر را روی جلد اصلی خود برده اســت، به صورت مفصل تر از برنامه 
های الهلال پرده برداشته است و در صفحه پانزده شماره امروز، تیتر »باشگاه عربستانی 
از جذب مهاجم ایرانی منصرف نمی شــود و پیشنهاد قراردادی سه ساله با دستمزد ۹ 
میلیون یورویی در هر فصل را ارائه کرده است« را برای خبر خود انتخاب کرده است.

طارمی یک پیشنهاد چند میلیون دلاری در دست دارد و منشأ این پیشنهاد فقط 
می تواند از خلیج فارس باشد.

این تیم الهلال است که اکنون در رتبه چهارم لیگ عربستان قرار گرفته و با اصرار 
بر برگرداندن فوتبالیســت ایرانی از اروپا به آســیا، یک بار دیگر با پیشــنهاد جدیدی 

بازگشته است.
الهلال همان تیمی است که موسی مارگا مهاجم سابق پورتو در آنجا بازی می کند.

به گفته مطبوعات عربستان، این باشگاه پیشنهاد خود را افزایش داد تا به بهترین 
گلزن فعلی لیگ پرتغال دستمزد ۹ میلیون یورو برای هر فصل ارائه کند.  پیشنهادی 
که پاداش ها در آن محاسبه نشده و با احتساب قرارداد سه ساله، رقم آن به ۲7 میلیون 

یورو )۱5۰۰ میلیارد تومان( می رسد.
طارمی در ســن ۳۱ ســالگی، آرزوی خود را برای ادامه فعالیت حرفه ای در برخی 
از لیگ های اصلی اروپایی از جمله لیگ برتر انگلیس حفظ کرده اســت. با این حال، 
پیشــنهاد وسوسه کننده الهلال نشان می دهد که سعودی ها قصد ندارند اینقدر زود از 

شکار گلزن برتر پورتو دست بکشند.
مهاجم ایرانی یک سال دیگر با باشگاه پورتو قرارداد دارد، وضعیتی که به نظر نمی رسد 
مانعی برای کاهش انگیزه های تیم شــهر ریاض در راه جذب طارمی باشد چرا که این 
باشــگاه نشان داده است برای تفاهم با اژدها مشــکلی ندارد و برای انجام این انتقال، 

پیشنهاد ۱۰ میلیون یورویی به پورتو ارائه داده است.

همین مطبوعات مشکل اصلی الهلال در راه جذب طارمی را پیشنهادهای برخی از 
باشگاه های حاضر در لیگ های معتبر اروپایی می دانند. تیم هایی مانند سویای اسپانیا 
و مارسی فرانسه به مهاجم ایرانی علاقه دارند و چهار گلی که او برابر فامالیکائو به ثمر 

رساند، علاقه باشگاه های خواهانش را افزایش داد.
این فوتبالیست ایرانی با ۲۱ گل زده در لیگ و مجموعاً ۳۰ گل در این فصل برای 

پورتو، بهترین رکورد شخصی دوران حرفه ای خود را رقم زده است.
در همیــن حال او طی چهــار فصل حضور در لیگ پرتغال و برای تیم های پورتو و 
ریوآوه، موفق به زدن ۱۰۰ گل شــده اســت. با این حال بعید است طارمی باز هم به 

پیشنهاد تیم متمول عربستانی پاسخ مثبت بدهد.
طارمی به نزدیکان خود گفته پیشنهاد بازی در عربستان سال های آینده هم وجود 

خواهد داشت اما لیگ برتر انگلیس یا لالیگا نه.
با این حال شاید الهلال باز هم پیشنهاد خود را افزایش بدهد و آن وقت طارمی هم 
راضی به حضور در لیگ عربســتان شــود. تا امروز اما پاسخ طارمی به پیشنهاد الهلال 

منفی است.

پیشنهاد پیشنهاد 15001500 میلیاردی عربستانی ها به طارمی میلیاردی عربستانی ها به طارمی

 نمی توانم هضم کنم پرسپولیس مشکلات ما را ندارد! نمی توانم هضم کنم پرسپولیس مشکلات ما را ندارد!

سردار- مارسی جدی تر از همیشه
سردار آزمون با اینکه در نیم فصل دوم یکی از بازیکنان مهم بایرلورکوزن بوده اما 
با پیشنهادهایی از سایر تیم های اروپایی مواجه شده و بعید نیست در نقل و انتقالات 

تابستانی از بوندسلیگا جدا شود. 
در زمستان انتقال سردار آزمون به مارسی فرانسه به یک مو بند بود. با این حال 
باشــگاه فرانسوی با شکست مواجه شد و نتوانست آزمون را به خدمت بگیرد. حالا 
به نظر می رســد که مارســی تلاش جدیدی را برای به خدمت گرفتن این مهاجم 

ملی پوش ایرانی آغاز کرده است.
از زمان منتفی شدن حضور سردار در مارسی، ستاره ایرانی بهترین روزهای حضور 
خود در بایرلورکوزن را تجربه کرده است. او چهار گل به ثمر رسانده و دو پاس گل 

نیز در این مدت ارسال کرده است.
 با این حال باز هم آینده او نامشــخص است. نشریه معتبر بیلد آلمان گزارشی 
درباره مهاجم ایرانی لورکوزن منتشر کرده و مدعی شده که باشگاه مارسی فرانسه 
همچنان به آزمون علاقه مند اســت. از طرفی لورکوزن آماده اســت تا این بازیکن 

ملی پوش ایرانی را بفروشــد. باشگاه آلمانی به دنبال این است که از فروش آزمون 
بیش از ۱۰ میلیون یورو درآمدزایی داشته باشد.

خاویر ریبالتا )مدیر ورزشی اسپانیایی تیم مارسی( در زنیت سن پترزبورگ واقعاً 
از آزمــون حمایت کرد و خود او اولین گفت وگوها را با اطرافیان مهاجم و باشــگاه 
جدیدش بایرلورکوزن، که تا سال ۲۰۲7 با آن قرارداد دارد، آغاز کرد. حالا هم این 
اسپانیایی در کنار شناخت بالای ایگور تودور- سرمربی کروات مارسی- دلایل محکمی 
برای انتقال احتمالی سردار به این تیم بندرنشین فرانسوی دارد. از طرفی عملکرد 
ضعیف ویتینیای پرتغالی که ژانویه از براگا به مارسی رفت هم مزید بر علت شده تا 

تیم فرانسوی انتقال آزمون را جدی تر از قبل دنبال کند.
ســردار به جــز مارســی از المپیک لیــون فرانســه و فنرباغچــه ترکیه نیز 
پیشــنهاد دارد و در نهایــت باید منتظر مانــد و دید که چه آینــده ای در انتظار 
ســتاره ایرانــی خواهد بود. بــا وجود تمام ایــن اخبار و شــایعات نباید فراموش 
 کنیــم کــه او اخیــراً در مهم ترین بــازی فصل مقابــل رم به طــور کامل برای

 تیم ژابی آلونسو به میدان رفت، بنابراین نباید ماندن او در بای آره نا را هم به طور 
کامل منتفی تلقی کرد.
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 رویدادهایی که دست طلا 
را می گیرد

ظهور و توسعه ی فناوری هوش مصنوعی باعث 
شده تا بسیاری از افراد بتوانند به فکر ممکن کردن 
ایده هــا و آرزوهای متفاوتی کــه تا پیش از این 
ناممکن به نظر می رســیدند بیفتند. زنده کردن 
مردگان و برقراری ارتباط با آن ها، از دیرباز یکی 
از آرزوهای بلندپروازانه ی انسان ها بوده و حالا با 
توسعه ی فناوری های مبتنی بر هوش مصنوعی 
مولــد، این آرزوی دور از دســترس کم کم دارد 

شکل واقعیت به خود می گیرد.
 امروزه همه ی ما زمان زیادی را صرف استفاده 
از شبکه های اجتماعی و به اشتراک گذاشتن افکار 
یا تصاویرمان می کنیم. علاوه بر این، به بسیاری 
از مواردی که دیگران به اشتراک می گذارند هم 
واکنش نشان می دهیم؛ پست هایی که می پسندیم 
را لایک می کنیم و برای پست های دیگران کامنت 
می گذاریم یا حتی آن ها را بازنشر می کنیم. این 
رفتارها یا به عبارت صحیح تر، ردپای دیجیتالی ما 
اگر رصد و جمع آوری و پردازش شود، اطلاعات 
زیادی را درخصوص شــخصیت  حقیقی مان یا 
حداقل کسی که وانمود می کنیم هستیم را نشان 
می دهد. کارشناسان هوش مصنوعی معتقدند که 
این ردپای دیجیتالی، تقریبا برای ســاخت یک 
نسخه کپی از ما که پس از درگذشتنمان بتواند 
با دوستان و عزیزانمان چت کند و ارتباط داشته 

باشد کافی است.

  آیا هــوش مصنوعی می تواند به روند 
سوگواری بازماندگان کمک کند؟

کارشناســان فناوری و درمانگران غم و اندوه 
در حال بحث در مورد این ایده هســتند که آیا 
فناوری و مشــخصا هوش مصنوعی می تواند به 
غم و اندوه از دست دادن افراد کمک کند یا خیر. 
کارشناسان فناوری معتقدند که طراحی یک کپی 
دیجیتالی از کسی که از دنیا رفته با شبیه سازی 
صــدا و تصویر آن ها می توانــد در پذیرش بهتر 
مرگ برای اطرافیانش کمک کند و این فناوری 
به زودی در دســترس عموم قرار خواهد گرفت. 
این پیشنهاد کارشناسان فناوری باعث بحث های 
زیادی در توییتر شده است.موضوع این بحث ها 
از آن جا شروع شد که پراتیک دسای، کارشناس 
ارشد هوش مصنوعی مستقر در آمریکا، ۸ آوریل 
در توییتی نوشــت: »از این پس به صورت منظم 
شروع به ضبط صدای والدین، بزرگترها و عزیزان 
خود کنید. با جمع آوری داده های متنی، صوتی و 
ویدیویی کافی، احتمال ۱۰۰ درصد وجود دارد که 
آن ها پس از ترک بدن فیزیکی شان برای همیشه 
بتوانند با شما زندگی کنند. حتی تا پایان امسال 
ممکن اســت این امکان فراهم شود.«این پست 
توییتری از زمان انتشار تاکنون ۱۱.۶ میلیون بار 
بازدید داشته و تقریبا هفت هزار بار بازنشر شده 
است.پس از ارسال این توییت که جنجال زیادی 
به پا کرد و انتقاد بسیاری از کاربران را در پی داشت، 
بسیاری از کاربران اظهارنظر این کارشناس هوش 
مصنوعی را ایده ای مشابه به فیلم های آخرالزمانی 
دانستند و برخی دیگر از کاربران معتقد بودند که 
ایده ی شبیه سازی حیات مردگان، غیراخلاقی یا 

ناسالم برای سلامت ذهن بازماندگان است.
برخی دیگر از کاربران هم این ایده ی دســای 
را شبیه به داســتان یکی از قسمت های سریال 
معروف آینه ی سیاه )Black mirror( دانستند. یکی 
از کاراکترهای این قسمت از سریال آینه ی سیاه، 
پس از مرگ نامزدش با کمک گرفتن از فناوری 
هوش مصنوعی، بــا او ارتباط برقرار می کند و با 

نامزد زنده شده اش زندگی می کند.

  آیا امــکان دارد که افراد پس از مرگ 
بتوانند به کمک هوش مصنوعی به زندگی 

ادامه دهند؟
ریچارد خوری، رئیس انجمن هوش مصنوعی 
کانادا )CAIAC( معتقد اســت که با اســتفاده از 
فناوری هوش مصنوعی به صورت بالقوه می توان 
یک کپی دیجیتالی از افراد درگذشته ایجاد کرد 
و بــا آن ها ارتباط برقرار کــرد اما این کپی های 
دیجیتالی از افراد درگذشــته، نمی توانند کاملا 
آدم از دنیــا رفته را زنــده کنند.خوری می گوید 
»در حال حاضر می توانیم با جمع آوری اطلاعات 
شــخصی مانند تصویر، صدا، نمونــه ی ویدیو و 
همچنین ردپای دیجیتالی افراد در شــبکه های 
اجتماعی، یک کپی دیجیتالی از فرد درگذشته 
را بازسازی کنیم اما این کپی ساخته شده کافی 
نیست. ما قسمت های مهمی از هویت فرد متوفی 
مانند حافظه، ایده های شخصی، نحوه ی نگرش و 
شخصیت افراد را نمی توانیم بازسازی کنیم.« در 
حال حاضر علیرغم پیشرفت های خیره کننده ی 
هوش مصنوعی، کارآمدترین چت بات های ساخته 
شده مبتنی بر این فناوری هم برای پاسخ دادن 
به سوالات کاربران، داده های جمع آوری شده از 
اینترنت را ارائه می کنند و نمی توانند تفاوتی بین 
حقیقت و دروغ یا شایعات قائل شوند. این مسئله 
نگرانی های زیادی را درخصوص پتانسیل بالقوه 
این فناوری در گسترش و انتشار اطلاعات غلط یا 

)Misinformation( ایجاد کرده است.

با هوش مصنوعی مرده ها را 
زنده کنید!

بیش از ۹۵ درصد از افراد مبتلا به دیابت را در سراســر 
جهان تحت تاثیر قــرار می دهد. این بیماری می تواند 
منجر به آســیب شدید عصبی و لطمه به عروق خونی 
شود و تشــخیص زودهنگام آن برای پیشگیری بسیار 
مهم است.در حالی که در حال حاضر هیچ درمانی برای 
دیابت نوع ۲ وجود ندارد، گروهی از پژوهشگران دانشگاه 
نانجینــگ در چین رویکرد جدید و امیدوارکننده ای را 
برای رسیدگی به علت اصلی این بیماری ارائه کرده اند.

دیابت نوع ۲ معمولاً شامل تداخل انسولین است. انسولین 
هورمونی اســت که سطح قند خون را تنظیم می کند. 
این بیماری منجر به مقاومت به انســولین می شــود، 
جایی که سلول های کبد، ماهیچه و چربی به خوبی به 
این هورمون پاسخ نمی دهند..پژوهش های قبلی نشان 
می دهد که مقاومت به انسولین توسط گونه های فعال 
اکسیژن)ROS( که مولکول های ناپایدار تولید شده توسط 
میتوکندری در ســلول های ما هستند، ایجاد می شود. 

پژوهش جدید پژوهشگران دانشگاه نانجینگ در چین، امیدها 
را برای درمان دیابت نوع ۲ زنده کرده است. به نقل از آی ای، به 
گفته سازمان بهداشت جهانی، بیماری دیابت نوع ۲، وضعیتی که 
با ناتوانی بدن در تنظیم و استفاده مؤثر از قند مشخص می شود، 

امیدی جدید برای درمان دیابت نوع 2 
در پژوهش چینی ها

دلار  51.350

یورو 56.800

پوند  65.920

درهم  14.150

لیر  2.650

سکه  تمام  31.350.000

سکه نیم  18.020.000

سکه ربع  11.850.000

سکه یک گرمی  6.750.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

علیرغم انتظارات مبنی بر افزایش نرخ بهره توســط 
فدرال رزرو و تقویت دلار که به منزله ی باد مخالفی برای 
طلاست، فلز زرد امروز به منطقه ی ۱۹۸۰ دلاری رسید.

به نقل از »اف ایکس اســتریت« قیمت طلا در تلاش 
است تا از رشد متوسط روزانه ی خود بهره ببرد و در اوایل 
جلسه ی اروپا در روز چهارشنبه فروشی نسبی را در نزدیکی 
منطقه ی ۱۹۸۰ دلاری جذب کرد. طلا )XAU/USD( در 
ساعات گذشته به سطح ۱۹7۰ دلار نزدیک تر شده است 
و در حال حاضر به نظر می رســد که جهش یک شبه از 
نزدیکی پایین ترین سطح ماهانه ی هفته ی قبل برای فلز 

زرد امن متوقف شده است.
اظهارات جنگ طلبانه ی چندین مقــام فدرال رزرو، 
احتمال افزایش بیشتر نرخ بهره را تقویت کرد، به طوری 
که بازارها هم اکنون احتمال 3۰ درصدی برای افزایش ۲۵ 
واحد پایه )bps( دیگر در ماه ژوئن را در نظر می گیرند. به 
نظر می رسد که این یک عامل کلیدی است که به عنوان 
یک باد مخالف برای قیمت طلای بدون بازده عمل می کند. 
از این رو، تمرکز بازار به انتشار صورتجلسه ی کمیته ی بازار 
باز فدرال )FOMC( معطوف شده که بعداً در جلسه ی ایالات 
متحده ارائه می شود.. سرمایه گذاران به دنبال سرنخ هایی 
در مورد مسیر افزایش نرخ در آینده خواهند بود که نقش 
کلیدی در تأثیرگذاری بر پویایی کوتاه مدت قیمت دلار 
آمریکا )USD( ایفا می کند و انگیزه ی جهت دار جدیدی را 

برای طلا XAU/USD برمی انگیزد.

  طلا و دلار
مشکلات سقف بدهی ایالات متحده و خطرات احتمالی 

رکود اقتصادی به طلا XAU/USD کمک می کند
در این اثناء، عدم پیشرفت در مذاکرات بر سر افزایش 
سقف بدهی ایالات متحده به همراه نگرانی در مورد کندی 
رشــد اقتصاد جهانی، می تواند روند نزولی قیمت طلای 
امن را محدود کند.شــایان ذکر است که رئیس جمهور 
جو بایدن و نمایندگان جمهوری خواهان کنگره روز سه 
شنبه، بدون توافق برای افزایش سقف وام 3۱.4 تریلیون 
دلاری دولت، به دور دیگری از مذاکرات سقف بدهی پایان 
دادند. این موضوع علاوه بر آنکه کماکان نگرانی بابت نکول 
بدهی بی سابقه ی آمریکا را افزایش می دهد، بر احساسات 
سرمایه گذاران نیز تأثیر می گذارد. جدای از این، خطرات 
احتمالی رکود ممکن اســت خرس ها را از شــرط بندی 

تهاجمی در اطراف طلا XAU/USD بازدارد.
پس از آنکه شــاخص های PMI منطقه یورو نشان داد 
که فعالیت تجاری کلی اندکی بیش از حد انتظار کاهش 
یافته است، نگرانی های بازار در روز سه شنبه دوباره ظاهر 
شــد؛ زیرا نه تنها صنعت خدمات، تا حدودی درخشش 
خود را از دســت داد، بلکــه رکود در بخش تولید در ماه 
می نیز عمیق تر شــد. این در حالی اســت که اطلاعات 
 کلان چین در هفته ی گذشته منتشر شد و حاکی از آن 
بود که دومیــن اقتصاد بزرگ جهان در ماه می عملکرد 

ضعیفی داشته است.
 این امر به نوبه ی خود، قبل از قرار گرفتن در مســیر 
از سرگیری عقب نشــینی اخیر از بالاترین سطح تاریخ، 
احتیاط لازم را ایجاب می کند. در عین حال، پتانســیل 
صعودی در بحبوحه ی احساسات صعودی نهفته پیرامون 
دلار نیز محدود به نظر می رســد.با توجه به اینکه انتظار 
می رود فدرال رزرو نرخ های بهره را برای مدت طولانی تری 
 بالاتر نگه دارد. این امر ممکن اســت مســتمرأ منجر به 
تضعیف تقاضا برای قیمت طلای دلاری قبل از جلسه ی 

مهم FOMC شود.
گفتنی است که شــاخص دلار )DXY(، که ارز ایالات 
متحده را در برابر سبدی از ارزها ارزیابی می کند، نزدیک 
به بالاترین حد دو ماهه که روز سه شنبه ثبت شد، ثابت 
باقی می ماند. معامله گران بیشتر از مذاکرات سقف بدهی 
ایالات متحده ســرنخ می گیرند که همراه با بازده اوراق 
قرضه ی ایالات متحده، تقاضای دلار را افزایش می دهد. 
جدای از این، احساسات ریسک گسترده تر ممکن است 
به ایجاد فرصت های معاملاتی کوتاه مدت در اطراف طلا 

XAU/USD کمک کند.

  چشم انداز تکنیکال بهای طلا
از منظــر تکنیــکال، منطقــه ی ۱۹۵۵ تــا ۱۹۵۰ 
دلاری اکنون به عنوان یک پشــتیبان قوی فوری ظاهر 
شده اســت. که میانگین متحرک ســاده ی ۱۰۰ روزه 
)SMA-۱۰۰( را کــه در حــال حاضــر حــدود ۱.۹3۵ 
تــا ۱۹3۰ دلار اســت، بــه دنبال دارد. یک شکســت 
متقاعد کننده در زیر سطح ۱۹۵۰ به عنوان یک محرک 
 تــازه برای معامله گران نزولی در نظر گرفته می شــود و

 سطح ۱۹۰۰ دلار را منعکس می کند.

کدام فناوری ها ایلان ماسک را 
ثروتمندترین فرد جهان کردند؟

به نظر می رســد حوزه ای وجود نداشته باشد که ایلان 
ماسک قبلا آن را امتحان نکرده باشد. به نظر می رسد ایلان 
ماســک مدیرعامل شرکت  خودروســازی تسلا و اسپیس 
ایکس، بنیان گذار شــرکت های بورینگ، نورالینک و اوپن 
ای آی)OpenAI( در همه ی حوزه ها حضور دارد. او که قصد 
دارد شــرایط سکونت در مریخ را فراهم کند و فکر می کند 
روزی هوش  مصنوعی، انســان ها را تحت تســلط خود در 
مــی  آورد می گوید که تا زمانی که بــرای زندگی به مریخ 
نرویم احســاس رضایت نخواهد کرد. اما فراتر از هیاهوهای 
تبلیغاتی، ارزش خالص عظیم دارایی هایش و حضورش در 
توییتر، هشــت صنعت و فناوری که وی را به ثروتمندترین 

فرد جهان تبدیل کرده اند، بررسی خواهیم کرد.
  ایلان ماســک در مقیاسی بزرگ و کیهانی فکر و عمل  
می کنــد. فراتر از آنچه از کارآفرینان انتظار داریم و نام او با 
آینده گره خورده اســت. فرقــی نمی کند روی خودروهای 
برقی کار کند)تســلا( و یا به فکر فرستادن موشک به فضا 
باشد)اســپیس ایکس(. شهرت زیاد او نظرها را به سمتش 
جلب خواهد کرد. خیلی ها او را با توماس ادیســون مخترع 
بزرگ قرن گذشته که دستاوردهای زیادی را برای بشریت 
به همراه داشت مقایسه می کنند. پروژه های اصلی او تقریبا 
هر صنعت بزرگ و معضل جهانی را در بر می گیرد. در این جا 
نگاهی می اندازیم به شــرکت های او و تاثیراتی که بر روی 

صنایع داشته یا نداشته اند.

  صنعت خودروسازی
شــرکت تسلا در سال ۲۰۲۰ پیشرفت عظیمی کرد. به 
طور کلی این شرکت در دوران همه گیری پیشرفت داشته 
است. شرکتی که در گذشته از رسیدن به اهداف خود بازمانده 
بود اکنون در طول همه گیری در حالی که اکثر کارخانه ها 
بسته بودند، سودآوری دارد و به سرعت در حال رشد است و 
قصد دارد تا دو کارخانه دیگر در تگزاس و آلمان افتتاح کند. 
ارزش سهام این شرکت چهار برابر شده تا به با ارزش ترین 
شرکت خودروساز تبدیل شود. به طور کل ارزش سهام این 
شرکت طی دو و نیم سال رشدی 7۰۰ درصدی داشته است.

هدف این شــرکت که پروژه دوم ماسک بوده و در سال 
۲۰۰3 افتتاح شده تولید خودروهای خودران است و آینده ای 
را متصور می شود که مردم سفرهای خود را با این خودروها 
انجام می دهند. اگرچه مشــکلات تولید شرکت مستقر در 
کالیفرنیــا را تحت تاثیر قرار داده اســت و باعث تاخیر در 
ارســال و نگرانی هایی در مورد سهامدارن این شرکت شده 
است، هیاهوی تبلیغاتی در مورد این شرکت آن را به هدفی 
جذاب برای سهامداران کوتاه مدت تبدیل کرده اما این افراد 
که سهام خود را فروخته اند ضرری ۲۰ میلیارد دلاری کردند، 

زیرا سهام تسلا رشدی بسیار زیاد داشته است.
امروزه، بر طبق آمار وزارت کار آمریکایی ها سالانه حدود 
۲۱۰۰ دلار فقــط برای بنزین و »هزینه های روغن موتور« 
پرداخت می کنند. شرکت های حمل بار برای تأمین سوخت 

نیز سالانه ۲۰۰ هزار دلار پرداخت می کنند.
اگرچه وســایل نقلیه برقی مانند تسلا هنوز به شبکه ای 
برای تأمین انرژی متکی هستند، اما می توانند به کاهش این 

بار اقتصادی کمک کنند.

  فناوری هوافضا
ماسک می گوید اگر انسان ها فقط یک سیاره  برای زندگی 
داشته باشند، انقراض آنها حتمی است و هرچه بیشتر اطراف 
زمین را کاوش کنیم گونه مان را در برابر خطراتی چون پایان 
یافتن منابع زمین و هوش های مصنوعی فرابشری محافظت 
کرده ایم.ایلان ماسک در سال ۲۰۰۲ شرکت اسپیس ایکس 
را برای یافتن ســیاراتی دیگر برای سکونت افتتاح کرد. در 
تابستان امســال شرکت اســپیس ایکس به عنوان اولین 
شرکت تجاری دو فضانورد ناسا)nasa( را به فضا فرستاد. این 
ماموریت اولین پرتاب فضاپیما به همراه سرنشین از خاک 

آمریکا از سال ۲۰۱۱ تاکنون بود.
هزینه ارســال فضاپیما به فضا به دلایلی چون سیستم 
پیچیده بالاست و ایده ماسک برای حل این مشکل ساخت 
موشک هایی است که بتوان چندین بار از آنها استفاده کرد.

موشک فالکون اسپیس ایکس تاکنون توانسته به کاهش 
پنج برابری در هزینه ها دست یابد. در سال ۲۰۲۰ این شرکت 

ارسال صدمین موشک خود به فضا را جشن گرفت. همچنین 
این شرکت توانسته بود از یک موشک چندبار مصرف شش 
بار استفاده کند. در طولانی مدت ماسک قصد دارد به وسیله 
شرکت اسپیس ایکس تا سال ۲۰۵۰ یک میلیون نفر را به 

مریخ بفرستد. اما چرا مریخ؟
مریــخ گرچه میزبــان فوق العاده ای نیســت اما یکی از 
بهتریــن گزینه های نزدیک به زمین اســت. روزهای مریخ 
کمی طولانی تر اســت، شــرایط دمایی بد نیست و وسعت 
ســطح خشــکی برابری با زمین دارد. در زیر سطح آب نیز 
منابع فراوانی وجود دارد که می تواند به حفظ زندگی انسان 

کمک کند.
برای رســیدن به این هدف این شرکت باید به مواردی 
چون اســتفاده مجدد از موشک ها)اســپیس ایکس به این 
فناوری دســت یافته(، سوختگیری مجدد در مدار، توانایی 
تولید نیروی پیشــرانه در مریخ، توانایی تولید نوع مناسب 

پیشرانه در مریخ دست یابد.
هدف بعدی ایلان ماســک فرستادن یوساکو مائزاوا یک 
میلیاردر ژاپنی و همراهانش در مداری نزدیک به ما اســت. 
این ســفر که ابتدا قرار بود در سال ۲۰۱۹ انجام شود برای 
توســعه بیشتر فضاپیمای استارشیپ به تعویق افتاد و قرار 

است در سال ۲۰۲3 انجام شود.

  مخابرات
هدف پروژه اســتارلینک که زیرنظر شــرکت اسپیس 
ایکس انجام می شود، رساندن اینترنت پرسرعت به همه ی 
مردم نیست بلکه رساندن اینترنت به نقاطی است که پیش 
از این ممکن نبوده  اســت. ایده رساندن اینترنت به زمین 
توســط ماهواره ها ایده ی جدیدی نیست. در اوایل دهه ۹۰ 
شرکت Teledesic برای انجام چنین کاری افتتاح شد. این 
شرکت و شــرکت های مشــابه هنگامی که پس از ارسال 
ماهواره های زیاد همچنان با مشــکل اتصال ضعیف مواجه 

شدند ورشکست شدند.
اما پروژه اســتارلینک تفاوت های چشم گیری نسبت به 
دیگران دارد. از جمله هزینه ی کمتر ارسال ماهواره ها، سرعت 
بیشتر که در ماهواره های قبلی ۲۵ مگابایت بر ثانیه بوده و در 
ماهواره های این شرکت یک گیگابایت برثانیه است و تاخیر 
یعنی مدت زمانی که طول می کشد تا بسته ی اطلاعاتی از 
زمین به ماهواره ها برســد. این عدد در موارد قبلی بیشتر از 
۶۰۰ میلی ثانیه بود در حالی که در ماهواره های این شرکت 

به ۲۰ میلی ثانیه کاهش یافته است.
این شرکت هزینه های ارسال موشک را از ۱۶۵ میلیون 
دلار به ۶۲ میلیون کاهش داده و پس از توسعه موشک های 
چندبار مصرف این رقم می تواند به 3۰ میلیون دلار نیز برسد.

  انرژی
از بین بردن وابستگی به سوخت های فسیلی و به جای 
آن استفاده از نیروی خورشــیدی برای دهه ها از اهداف و 
اولویت های ایلان ماســک بوده  است. ایلان ماسک در ابتدا 
ایده ی ایجاد شــرکت solarcity را به پســرعموهایش داد. 
گرچه این شرکت اولین تلاش او برای استفاده از نیروهای 
تجدیدپذیر بود. اگرچه این ایده تا حدودی با شکست مواجه 
شــد، اما برای فهم مسیری که ماسک و تسلا برای رسیدن 
به نیروهای تجدیدپذیر طی کردند حائز اهمیت است. این 
شــرکت رشد کرد و تبدیل به بزرگترین منبع تولید انرژی 
خورشــیدی در جهان شد. اما پس از آن به مشکلاتی مالی 
برخورد و شرکت تسلا آن را به قیمت ۲.۶ میلیارد دلار خرید.

رسیدن به نیروی خورشیدی از آن جهت مهم است زیرا 
سوخت های فسیلی ما رو به اتمام هستند و باید به سرعت 

برای آن ها جایگزینی پیدا کنیم.
این شرکت به عنوان آخرین چالش خود استفاده از نیروی 
خورشیدی را تبدیل به موضوعی در دسترس کرد و با تمرکز 
بیشتر بر روی مسائل اقتصادی هزینه ی 3۰ هزار تا ۵۰ هزار 
دلاری نصــب این پنل ها را در ابتدا رایگان قرار داد تا افراد 
بتوانند در مدتی طولانی هزینه ها را پرداخت کنند. این کار 
باعث افزایش 7۲ درصدی اســتفاده از این فناوری در سال 
۲۰۱4 شد. اما از آنجا که افراد زیادی به دلیل عدم توانایی 
در بازپرداخت قرارداد خود را کنســل کردند این شرکت با 
شکســت مواجه شد. پس از آن تسلا این شرکت را خرید و 

آن را »سقف خورشیدی« نامگذاری کرد.
در جلسه انجمن فرمانداران ملی سال ۲۰۱7 در رود آیلند، 
 SolarCity ایلان ماسک اعلام کرد که با فناوری خورشیدی
و فناوری باتری از تســلا یک زمین ۱۰۰ مایل مربعی برای 
تامین انرژی کافی برای کل ایالات متحده کافی اســت. اما 

این ادعا هنوز به انجام نرسیده است.
نتایج اخیر نشــان دهنده ی موفقیت هایی در این زمینه 
اســت و آماندا توبلر از اولین کسانی است که از این فناوری 
استفاده کرده اگرچه این فناوری بسیار امیدوارکننده است 
اما شرکت تسلا هنوز نتوانسته این صفحه ها را برای تعداد 
زیادی تولید کند. در اکتبر سال ۲۰۱۹ تسلا از نوع جدیدی 
از صفحات خورشــیدی خبر داد که نصب آسان تر و قیمت 

کمتری دارند.

  حمل و نقل
ممکن است آخرین ایده ماسک بلندپروازانه ترین ایده او 
باشــد. این سیستم حمل و نقل که در سال ۲۰۱3 معرفی 
شــد و هنوز در مراحل طراحی قرار دارد، به مسافران اجازه 
می دهد تا در طول 3۵ دقیقه یا کمتر سریع تر از پروازهای 

تجاری بین لس آنجلس و سانفرانسیسکو سفر کنند.
سیستم ریلی در یک لوله با فشار هوای بسیار کم کار می 
کند، که از نظر تئوری باعث کاهش اصطکاک  می شــود و 
سرعت های بالایی تا ۸۰۰ مایل در ساعت را با مصرف برق 
کمتر امکان پذیر می کند. گرچه تحقق کامل این ایده هنوز 
با واقعیت فاصله دارد اما این شــرکت قرار است سال آینده 
 Quay دســت به ساخت یک حلقه ی  پنج مایلی در اطراف

Valley، کالیفرنیا بزند.

  زیر ساخت و ساخت تونل
یــک روز، هنگامی که ماســک در خارج از لس آنجلس 
در ترافیک مانده بود، با ارســال توئیتی شــکایتی را مطرح 
کرد که انگیزه شــرکتی شــد که به طور جدی به حل این 

مشکل می پردازد.
در نتیجه شرکت بورینگ)boring( ایجاد شد. هدف این 
شــرکت ساخت تونل های حمل و نقل ایمن با سرعت زیاد 
و هزینه ی کم است. این شرکت قصد ساخت تونل  هایی به 
اندازه ۱4 فوت)نصف اندازه ی تونل های فعلی( دارد که باعث 

صرفه جویی میلیون ها دلار می شود.
بیشتر فضای تونل های فعلی برای تخلیه دود ماشین هاست 
اما این تونل ها که بسیار کم قطرتر به نظر می رسند زیرا در 
ابتدا برای اسکیت های برقی طراحی شده بودند اما ماسک 
اعلام کرده که ایده اسکیت ها را کنار گذاشته و قصد دارد از 

این تونل ها برای وسایل نقلیه استفاده کند.

  هوش مصنوعی
اپن ای آی)OpenAI( در ژوئیه ســال ۲۰۲۰ با انتشــار 
GPT-3 ، قدرتمندترین مدل زبانی تا به امروز، خبرساز شد. 
این مدل که گاها به عنوان یک برنامه ی هوشــمند تکمیل 
خودکار نام برده می شــود قابلیت هایی فراتر از آن دارد. به 
عنوان مثال می تواند داستان های کوتاه، کتابچه های راهنما، 

تصویر و کدهای رایانه ای را تولید کند.
ایلان ماســک مدتهاســت که در مورد خطرات هوش 
مصنوعی با صراحت صحبت می کند و ۱۰ میلیون دلار نیز به 
موسسه آینده زندگی برای اجرای یک برنامه جهانی تحقیق 
 OpenAI در مورد هوش مصنوعی اهدا کرده  است. او شرکت
را با هدف تقویت تحقیقات هوش مصنوعی تاسیس کرد. با 
این حال، ماســک در سال ۲۰۱۸ از عضویت هیئت مدیره 
شرکت کناره گیری کرد و گفت که او دیگر با این شرکت در 
ارتباط نیســت، و دلیل آن را نیاز به تمرکز بر سایر مشاغل 
و تعارضــات احتمالی منافع خود با اهداف هوش مصنوعی 

تسلا عنوان کرد.

  مراقبت های سلامت
بیشتر تلاش های ماســک در مقیاس هایی بزرگ است. 
مانند ارســال ســفینه های فضایی به مریخ، تونل هایی از 
واشنگتن به نیویورک، کارخانه های تولید خودرو الکتریکی در 
 )Neuralink(سراسر کره زمین. با این وجود شرکت نورالینک

بر مقیاسی میکروسکوپی تمرکز دارد.
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